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روحانی:
 دولت در برابر 

تکانه های اقتصادی، 
یاری گر مردم است

رئیس جمهور با بیان اینکه دولت برای گروه های آسیب پذیر بسته معیشتی تدارک دیده است، گفت: این 
کمک ها تداوم خواهد یافت تا دولت در برابر تکانه های اقتصادی یاری گر مردم باشد.

به گزارش خبرگزاری مهر، دویست و پانزدهمین جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت روز سه شنبه به 

وزیر اقتصاد در مورد احتمال تغییر در نرخ ســود بانکی گفت: طبیعتاَ شــرایط اقتصادی حاضر، 
اقتضائات جدیدی را طلب می کند، اما این امر باید مورد بررسی بیشتری قرار گرفته و به تدریج 

انجام شود.
mamlekatonline.ir
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یادداشت 

جعفر محمدی
 عزت الله ضرغامی، مدت هاست که در صدد رئیس 
جمهور شــدن است و کســی چه می داند، شاید هم 
بشود! در مملکتی که فردی مانند احمدی نژاد بدون 
هیچ صبغه و ســابقه خاصی ناگهــان رئیس جمهور 
شــود، چرا فردی مانند ضرغامی که عاقل تر و ریشه 
دار تر هم هســت، چرا به پاستور نرود؟ اصل اساسی 

اصولگرا بودن را هم که دارد!
اما سخن من با آقای ضرغامی و نظایرشان این است 
که چرا حضرات وقتی محتاج رأی مردم می شــوند، 

فیل کلام شان یاد هندوستان مردم می افتد؟
این بخش از مصاحبه ایشــان کــه اتفاقاً خبرگزاری 

فارس هم آن را منتشر کرده است را بخوانید:
» تابلــوی من »زیر میز زدن« اســت. زدن زیر میز 
ســاختارها و روابط ناکارآمد. ببینید؛ من چندتا شعار 
دارم؛ یکــی فرصت زندگی اســت. هرچــه هم جلو 
می رویم دارم این را تئوریزه می کنم. آقا! به حضرت 
عباس)س( مردم می خواهنــد مقداری زندگی کنند. 
می خواهند مزه این انقلاب را یک خرده بچشند. پا را 
باید از گردن برخی برداشت، بگذاریم نفس بکشند. »

به همان حضرت عباس)س(، راســت می گوید این 
آقــای ضرغامی. مردم می خواهند »زندگی« کنند یا 

حتی به تعبیر ایشان، »مقداری زندگی« کنند.
باز هم خدا را شکر که اصولگرایی مانند ضرغامی از 
این که مردم زندگی نمی کنند، پا روی گردن شــان 
است و نفس هم نمی توانند بکشند سخن می گوید 
و خبرگزاری اصولگرایی هم مانند فارس آن را منتشر 
مــی کند و الا اگر یک غیر خودی از این حرف های 
براندازانه)!( می زد، معلوم نبود فریادهای وااسلاما تا 
کجا به آســمان می رفت؟ ممنون آقای ضرغامی و 

سپاس، خبرگزاری فارس!
از نوکری احمدی نژاد و حقوق مخالفان هاشمی تا 

در مقام مقایسه، من شخصاً ضرغامی را از بسیاری از 
کاندیداهای مطرح اصولگرا و اصلاح طلب معقول تر 
می دانم، با این حال اگر از آقای ضرغامی بپرسم که 
قبل از این چقدر به فکر نفس مردم بودند، پرســش 
بدی مطرح کرده ام؟ ایشــان که همین دیروز از مرز 
بازرگان وارد ایران نشــده است! جناب ضرغامی که 
سال ها رئیس بزرگ ترین و فراگیرترین رسانه ایران 
بودند، همان زمان در ســطح سازمان تحت ریاست 
خود، چقدر پا را از گلوی مردم برنداشــت تا نفســی 

بکشند و به قول خودشان کمی زندگی کنند؟!
کارنامه ایشــان در صدا و ســیما پیــش روی همه 
ماســت و حق داریم بپرســیم که چقدر در آن سال 
ها، رواداری، چندصدایی و مــردم محوری در رادیو 
و تلویزیون ایران »ارزش« بود؟! چند نفر از مخالفان 
سیاســی جریان فکری ضرغامی توانســتند در صدا 
و ســیمایی که متعلق به همه مردم ایران هســتند، 

تریبون داشته باشند؟
آیــا آن زمان که نیازی به رأی مردم نبود، سیاســت 
های صدا و ســیمای ضرغامی در راستای زندگی و 
نفس مردم بود یا جایی بود برای تقویت جناح حاکم 

و تضعیف رقبا و این وسط، مردم هم هیچ؟!
چقدر در صدا و سیمای ضرغامی، مردم خود را دیدند 
و صدای خود را شــنیدند و احســاس کردند که یک 

رسانه واقعاً »ملی« دارند؟!
قضاوتی نمی کنم و به مردم می سپارم ولی فکر می 
کنم همان اندازه که برای »صدا و سیمای ضرغامی« 
نفــس و زندگی مردم مهم بود، احتمالًا برای »دولت 

ضرغامی« نیز همان اندازه اهمیت خواهد داشت.
مردمی بودن در خارج از قدرت و هنگام نیاز به رأی 
مردم، البته مختص جناب ضرغامی نیست؛ پدیده ای 
اســت بسیار آشنا، از دورترین روســتاهای ایران که 
انتخابات شورای روســتا برگزار می کنند تا پایتختی 

که پاستور را در خود جای داده است.
احمدی نژاد را یادمان هست که قبل از رئیس جمهور 
شــدن، سخن از نوکری مردم می گفت و در ریاست 
جمهــوری اش منتقدین و مخالفانش را منکوب می 
کرد و الان دوباره مردمی شــده تا مرحوم هاشــمی 
رفسنجانی که در دهه آخر عمر خود که از مدار قدرت 
خارج بود، به اندازه کل عمرش از مردم ، دموکراسی 

و حقوق مخالفان گفت.
صد رحمت به افراد انگشــت شــماری مانند سعید 
جلیلی و ســید محمــد خاتمی کــه در زمان قدرت 
)دبیری شورای عالی امنیت ملی و ریاست جمهوری( 
همان گونه ســخن گفتند و موضع گرفتند که وقتی 

خارج از قدرت بودند یا نیاز به رأی مردم داشتند.
اگر ضرغامی راست می گوید که تابلوئش، »زیر میز 
زدن« است، اول زیر همین میز »مردمی شدن هنگام 

نیاز به رأی« بزند تا بعد...!

 از نوکری احمدی نژاد
 تا »زدن زیر میز«

تحریم آمریکا مانع دسترسی 
ایران به تجهیزات پزشکی 

مبارزه با کرونا شد

بانک صادرات ایران بر 
سکوی نخست واگذاری 

اموال مازاد

مذاکرات وین می تواند یک 
موقعیت برد-برد برای همه 

باشد

 احیای گام به گام
  برجام منفعتی برای ما

 ندارد
 رییس کل بانک مرکــزی گفت: زمانی که 
تجهیزات و امکانات پزشــکی مورد نیاز بود، 
تحریم هــای یکجانبــه و غیرقانونی ایالات 

متحده مانع دسترسی ایران شد.

 بانک صادرات ایران رتبه برتر در شــاخص واگذاری 
دارایی های مازاد بانک ها در بین بانک های دولتی و 
خصوصی شده را کسب کرد و به همین مناسبت در 

این شاخص و شاخص اصلاح ساختار مالی...

نماینــده کشــورمان در نیویــورک در پیامی 
توییتری با توجه به برگزاری مذاکرات وین، بر 
لزوم لغو تمامی تحریــم های آمریکا به جهت 

متوقف شدن اقدامات جبرانی...

عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی 
مجلس گفت: طرح احیای گام به گام برجام با منافع 
ملی جمهوری اســلامی ایران مغایرت دارد و قطعاً 

پذیرش این طرح برای ما ...
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باید کالاهای مورد نیاز سفره 
افطار مردم به وفور و با قیمت 
مناسب در اختیارشان قرار گیرد

جلســه کارگروه تنظیم بــازار و تامین کالاهای 
اساسی ماه مبارک رمضان به ریاست معاون اول 
رییس جمهور برگزار شد.به گزارش ایسنا، اسحاق 

جهانگیری با تاکید بر اهمیت تامین...
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احمدی نژاد برای ریاست جمهوری ۱۴۰۰ آماده شد
تدارک گسترده رییس جمهور ردصلاحیت شده و اعضای کابینه اش برای بازگشت به پاستور

تحلیل یک روانشناس از پدیده اختلال شخصیت نمایشی

4نگران صدها هزار آزاده نامداری باشیم!
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معاون درمان ســتاد مقابله با کرونا در کلانشهر 
تهــران، گفت: میزان مراجعه و درمان ســرپایی 
بیماران کرونایی در اســتان تهران به ۵۰۰۰ نفر 

در روز رسیده است.
نادر توکلی، در جلســه اضطراری ســتاد مقابله با 
کرونا در کلانشــهر تهران، اظهــار کرد: در پنج 
روز اخیــر آمار کرونا به شــدت بالاتر رفته و دو 
روز گذشته در هر ۲۴ ســاعت بالغ بر هزار بیمار 
مبتلا به کووید ۱۹ در بیمارســتان های اســتان 
تهران بستری شــده اند.وی با بیان اینکه میزان 
مراجعه و درمان ســرپایی بیمــاران نیز روزانه به 
۵ هزار نفر رســیده اســت، افزود: در حال حاضر 
۱۰۳ بیمارســتان از مجمــوع ۱۷۵ بیمارســتان 
اســتان تهران درگیــر کرونا هســتند و ناچاریم 
با لغــو خدمات درمانی الکتیــو در مراکز درمانی 

اصلی و جنرال ظرفیت بیشــتری برای رسیدگی 
اختصاص دهیم. بیماران کرونایی  به 

ایران  معاون درمــان دانشــگاه علوم پزشــکی 
بــا بیان اینکه در اســتان تهــران تنها ۲۰ هزار 
تخت بســتری وجود دارد، خاطرنشان کرد: سعی 
می کنیم در این مدت بیماران غیر کرونایی را به 

دهیم. ارجاع  تخصصی  یمارستان های تک  ب
جلیل کوهپایه زاده رئیس دانشگاه علوم پزشکی 
ایران در این نشست با اشاره به تجربه خیز سوم 
کرونــا و بــه کارگیری حدود هفــت هزار تخت 
بســتری در آبان ۹۹، گفت: در وضعیت فعلی باید 
با وحدت رویه در مراکز درمانی اســتان تهران، 

مسیر را برای ارائه خدمات هموارتر کنیم.
وی خاطرنشــان کرد: در حال حاضر برای تأمین 

دارو هم در درمان های سرپایی و ...

تهران- ایرنا-ســخنگوی دولت گفت: 
دولت آمریکا در آینده بســیار نزدیک 
راهی جــز خاتمه دادن بــه رفتارهای 
تحریم هــای  و  نــدارد  ون شــکن  ن ا ق
یکجانبه و نقض توافقــات بین المللی 

به پایان خواهد رسید.
به گزارش خبرنگار سیاســی ایرنا، علی 
ربیعی روز ســه شنبه در نشست خبری 
امروز  گفت: در تداوم همان کشاکش، 
سه شــنبه شاهد فصل تازه ای از روند 
شکســت زورگویــی و تجدیــد حیات 
برجام هســتیم. همانطــور که در اوج 
قلــدری ها و فشــارهای رژیم ترامپ 
پیش بینی می کردیم، سرانجام آمریکا 
با ناامید شــدن از مسیر اشتباه گذشته، 
اعتــراف می کند که فشــار حداکثری 
شکســت خورده و چاره ای جز احیای 
برجام و بازگشــت همه طــرف ها به 

تعهدات شان وجود ندارد.  
وی افزود: این موفقیت هرگز بدســت 
نمی آمد اگــر خویشــتن داری ما در 
برابر تحریک احساســات ملی از طرف 
جنگ افروزان نبود و اگر با وجود همه 
فشارهای خارجی و داخلی برای خروج 
از برجام و مقابله به مثل در برابر رژیم 
ترامــپ نمی ایســتادیم و اگر مردم ما 
این رنج شدید و ناجوانمردانه را تحمل 
نمی کردنــد و اگر رهبــری معظم با 
درایــت در صف مقدم حفــظ برجام و 
اصرار بر حق قانونی ایران در مقابله با 

این ظلم بی نظیر نایستاده بود.  
ربیعی یادآور شــد: البته ما در سرآغاز 
فراینــد احیای برجام هســتیم و امروز 
هــم با اطمینان می گوییم که در آینده 
ای بســیار نزدیک دولت امریکا راهی 
به جز خاتمه دادن به رفتارهای قانون 
شــکن ندارد، تحریم های یکجانبه و 
ناقض توافــق و مقررات بین المللی به 
پایان خواهد رســید. نشســت وین که 
امروز انجام خواهد شــد، فرصتی برای 
تبادل نظــرات همه طرف هــا درباره 
نحوه و زمانبندی بازگشــت به تعهدات 

در برجام است.  
ســخنگوی دولت تاکید کــرد: موضع 
اصولی ما کاملًا روشــن است و توسط 
مذاکره کنندگان ما نیــز تکرار خواهد 
شد. همانطورکه بارها گفته شده، هیچ 
مذاکــره ای میــان نماینــدگان ایران 
وآمریکا شکل نخواهد گرفت اما آماده 

رســاندن این پیام به اعضــای برجام 
هســتیم که در صورت لغــو تحریم ها 
و اجــرای قطعنامــه ۲۲۳۱ جمهوری 
اســلامی ایران هم بطور متقابل آماده 
است که بعد از راســتی آزمایی انجام 
تعهــدات طرف های دیگــر در کوتاه 
تریــن زمان ممکــن به انجــام همه 

تعهدات خود بازگردد.  
وی یــادآور شــد: در حــال حاضر به 
نتایج این نشســت خوش بین یا بدبین 
نیستیم اما اطمینان داریم که در مسیر 
درســتی قدم گذاشته ایم و در صورتی 
کــه اراده، جدیت  و صداقت آمریکا به 
اثبات برســد، می تواند نشــانه خوبی 
برای آینده ای بهتــر برای این توافق 
و در نهایــت اجرای کامل آن در هفته 

های پیش رو باشد.
 ســخنگوی دولت در ادامه با اشاره به 
روز ملی فناوری هســته ای گفت: طی 
دهه های گذشــته، جمهوری اسلامی 
ایران در راستای یک نگاه بلندمدت به 
منابع انرژی و توسعه اقتصادی کشور، 
توجه به تولید انرژی هســته ای را در 

دستور کار خود قرار داد.
وی ادامــه داد: در طــول ایــن مدت 
و در ســایه زحمــات و تــلاش های 
صدهــا دانشــمند ایرانی کــه با وجود 
همه ســختی ها از پا ننشستند، امروز 
نه تنهــا در زمینه توســعه تکنولوژی 
هســته ای با اهدف تولید انرژی و بهره 
برداری انســانی و صلح آمیز از آن در 
حوزه هــای مختلف از جمله پزشــکی، 
ایــران از جهان عقــب نمانده بلکه در 
میان معدود کشــورها پیشرفته در این 

حوزه قرار دارد.
 دســتیار ارتباطــات اجتماعی رییس 
جمهــوری افــزود: با روشــن شــدن 
ابعــاد پیشــرفت علمــی ما، دشــمن 
صهیونیســتی، نه تنها امنیتی ســازی 
انرژی هسته ای را از راه جعل اخبار و 
روایت سازی های دروغین و با کمک 
لابی های صهیونیســتی خود در دستور 
کار قــرار داد بلکه تا همیــن امروز با 
ترفندهــای خرابــکاری و تــرور که 
نتیجه آن شهادت شــماری از بهترین 
دانشمندان هسته ای ما بود، لحظه ای 
برای متوقف کــردن و به عقب راندن 
پیشــرفت های ملت ما کوتاهی نکرده 

است.

ما  کرد:  خاطرنشان  دولت  ســخنگوی 
برای محافظت در برابر این ویرانگری 
شــیطانی که صدماتی به کشور ما وارد 
کرد دو گام بزرگ را برداشــتیم. اولین 
گام بلند؛ فتــوای بی بدیل رهبر معظم 
انقلاب بود که با نگاهی جدید به تولید 
انرژی هســته ای بــدون آثار زیان بار 
و غیرانســانی آن، پیامی روشــن و بی 
شــائبه پیرامــون ضمانت صلــح آمیز 
بودن و صلــح آمیز باقی ماندن فعالیت 
های هسته ای ما به جامعه بین المللی 

رساند.
وی اضافــه کرد: دومیــن گام؛ انعقاد 
توافــق برجــام بود که بر اســاس آن 
جمهــوری اســلامی ایــران برخلاف 
افروزان بــه صراحت  لقائات جنــگ  ا
اعلام کــرده هیــچ فعالیــت پنهانی 
نداشته و تمام تلاش های آن در جهت 
صلــح امیز و خدمت بــه جامعه چه از 
نظر اقتصادی و زیست محیطی و حتی 
سلامت و مواردی از این قبیل را دارد. 
برجام یک گام بلندی برای به رسمیت 
شناساندن حق مدنی شهروندان ایرانی 
در جهــان هســت و همیــن موضوع 
بود که دســتگاه پروگاندای طرفداران 
نظامــی و امنیتی کــردن جعلی برنامه 
های هســته ای ایــران را به هراس 

انداخت.
ربیعی گفــت: این دو گام در کنار هم، 
پــروژه جعلی امنیتی ســازی از برنامه 
های صلــح آمیز هســته ای ایران را 
ناکام گذاشــتند؛ هرچند که شــرارت 
شــرورترین رژیم جهــان و همراهان 
انگشت شمار آن را عصبانی تر از قبل 

کرده است.
دســتیار ارتباطــات اجتماعــی رییس 
جمهوری اظهار کرد:اکنون کشاکشــی 

دو ســویه میان فعالیت هســته ای به 
مثابه یــک حق مدنــی از یک طرف 
و تــلاش بــرای نظامــی و امنیتــی 
بازنمایانــدن آن از طرف دیگر جریان 

دارد.
وی گفــت: دولــت هــای یازدهم و 
دوازدهم به رغم همــه ناملایمات در 
اثبات فعالیت های قانونی هســته ای 
به منزله حق مدنی مردم ایران نه تنها 
کوتــاه نیامده بلکه بــه موفقیت های 
بزرگی دســت یافته است. اتفاقا رییس 
جمهور بــا برخــورداری از تجربه ای 
دیرین، از جمله شــخصتی هایی است 
که در این زمینه هم مســئله گسترش 
و نوآوری در زمینه انرژی هسته ای را 
در طول عمر کاری خود دنبال کرده و 
هــم امنیتی زدایی علیه این حق مدنی 

را با هم به پیش برده است.
سخنگوی دولت با بیان اینکه در سایه 
ایــن تلاش ها، با هدایــت مقام معظم 
رهبری و ایستادگی مردم در اصرار به 
داشــتن این حق طبیعی، اجازه ندادیم 
که پروژه جعلی امنیتی کردن و نظامی 
نمایاندن صنعت هسته ای موفق شود، 
گفت: بنابــر گزارش ســازمان انرژی 
اتمــی، ما همواره در جهت گســترش 
صلــح آمیــز فعالیت های هســته ای 
بوده ایم و برخــلاف تصور بدخواهان 
ایــران و نیــز معتقدان بــی اطلاع در 
داخــل، امروز نه تنهــا از ظرفیت های 
تکنولوژیکی ما کاسته نشده است بلکه 
گام های بلندتری در گســترش فعالیت 
با اطمینان بخشــی از صلح آمیز بودن 

را برداشته ایم.
به گفته دســتیار ارتباطــات اجتماعی 
رییس جمهــوری تاکنــون ۶ زنجیره 
کامــل IR۲M در نظنز نصب شــده 

اســت. علاوه بر این دو زنجیره کامل 
IR۴ و یک زنجیره کامل IR۶ نصب 

شده است.
ســخنگوی دولــت خاطرنشــان کرد: 
ظرفیت SWU )ســو( نصب شده در 
حال حاضر SWU ۱۶۵۰۰ می باشد،  
SWU تولیدی  در صورتیکه حداکثر 

قبل از برجام SWU ۱۳۰۰۰ بود.
دامــه بــه روز ســلامتی و  وی در ا
روزجهانی بهداشت اشاره کرد و گفت: 
۱۹ فروردیــن روز جهانی بهداشــت و 
روز ســلامتی اســت. بزرگداشت این 
روز، در دومین ســال بــا همه گیری 
ویــروس کرونا در جهان،   توام شــده 
است. جهان از شــوک اولیه و بحران 
ناشی از کووید ۱۹ عبور کرده است اما 
واقعیت این است که ما در جهان امروز 
در کنار بی عدالتی هــای گوناگون، با 
یــک بی عدالتی دیگر درامر ســلامت 
نیز مواجه هســتیم. نابرابــری در امر 
سلامت در مقیاس جهانی یک واقعیت 
است. امروز شــاهد یک شکاف جدید 
در حوزه ســلامت در عرصــه جهانی 
هســتیم.ربیعی یــادآور شــد: البته در 
مــورد ایران تحریم هــای موجود هم 
یــک بعُــد مضاعف به ایــن ماجرا در 
ایران بخشیده اســت. دسترسی ایران 
به دارایی های خود با مانع ســازی های 
امریکایی مواجه شــده امــا این فقط 
یک مســئله اقتصادی نیســت. همان 
طور که من جلســه ســخنگویی هفته 
پیش در همین تریبــون توضیح دادم، 
مشــخصا برخی از بزرگترین شــرکت 
های جهانی توزیع واکســن کرونا، از 
ارائه واکسن به ایران منع شده اند. این 
غیــر از ارعاب گری های غیر مســتقیم 
آمریکاست که دسترسی ایران به نظام 

مالی جهانی را محدود کرده است.
ســخنگوی دولت یادآور شــد: یکی از 
برنامه های دولت از ســال ۱۳۹۲ میل 
به یک جهش در ارائه خدمات سلامت 
و گسترش شــبکه های بهداشت بود. 
در کنار آن، اولویت دادن پیشــگیری 
بر درمان و پایین آوردن خروج پول از 
جیب مردم برای درمان و در دسترس 
پذیر نمودن درمان و ارائه آن به مردم 
در اســرع وقت، در کنار گسترش بیمه 
همگانی جزو برنامه های مهم دولت در 
حوزه سلامت بود که به رغم مشکلات 

و محدودیتهای متعدد، خوشبختانه این 
امر محقق شده است.

ربیعــی گفت: امــروز می توانیم اعلام 
کنیم هر ایرانی کــه بخواهد می تواند 
صاحــب دفترچه بیمــه و برخوردار از 
مزایای آن بشــود و امــر درمان برای 
دهک های نیازمند نیــز به طور کاملا 

رایگان صورت می گیرد.
ســخنگوی دولت افزود: ما خوشحالیم 
کــه حــدود ۱۲ میلیون ایرانــی فاقد 
هرگونــه دفترچــه بیمــه، امــروزه از 
بیمــه درمان برخوردارنــد و اکنون نیز 
خوشــبختانه نظام درمانی به ســمت 
الکترونیکی شدن در حال توسعه است.  
وی بــا بیان این که در زمینه مبارزه با 
کرونا هم از دنیــا عقب نماندیم یادآور 
شد: ما در شــرایطی مبارزه با ویروس 
کرونا را آغاز کردیم که در مقایســه با 
ســایر کشورهای جهان از هیچ فرصت 
برابــری برخوردار نبودیــم. ما در یک 
جهــان نابرابر بــه مصاف بــا کووید 
۱۹ رفتیــم و امــروز با توجــه به همه 
محدودیتها و مشــکلات، عملکرد قابل 

قبولی در این زمینه داشته ایم.
ربیعــی ادامه داد: کادر درمان کشــور 
مــا فداکارتر از هر کشــور دیگری، در 
میــدان نبرد بــا کرونا ظاهر شــد. در 
تامین لوازم بهداشــتی از ماسک گرفته 
تا تجهیزات درمانی، به حد خودکفایی 

و حتی صادرات رسیدیم.  
ربیعــی گفت: در تولید واکســن کرونا 
هم جزو چند کشــور جهان هستیم که 
به دانش آن دســت یافته ایم؛ هر چند 
موانع تحریمی نگذاشــتند تا سرعتمان 
در خریــد واکســن و انجــام فراینــد 
واکسیناســیون طبق برنامه ریزی های 
انجام شــده پیش برود. بــا این حال 
خدا را شــکر می کنیم و خوشحالیم که 
امروز ۸۰ درصد کادر درمان کشورمان 
بــه رغم همــه محدودیتها واکســینه 
شــده اند و واکسیناســیون کرونا برای 
ســایر افراد جامعه و گروه های پرخطر 
نیز بر اســاس پروتکل های ارائه شده 
وزارت بهداشــت، مرحله به مرحله در 
حال انجام شدن اســت. در جدیدترین 
تحــول، اولین محموله واکســن تهیه 
شــده از ســازوکار کوواکس به تهران 
رســیده اســت و این روند با ســرعت 

ادامه خواهد داشت.

ربیعی:
 آمریکا راهی جز خاتمه دادن به فتارهای قانون شکن ندارد

مراجعه کرونایی های تهران به بیمارستان؛ 5هزارنفر در روز 

همه تخت های ICU در کشور اشغال شد!



روحانی در ستاد اقتصادی دولت:

دولت در برابر تکانه های اقتصادی، یاری گر مردم است

جهانگیری :

باید کالاهای مورد نیاز سفره افطار مردم به وفور و با قیمت مناسب در اختیارشان قرار گیرد

ایران و جهان2

 چهار شنبه 18 فروردین 1400
  سال چهارم  شماره 748

هشــت ســال پیــش وقتــی محمود 
احمدی نژاد ســاختمان پاســتور را ترک 
می کــرد و اتاق ریاســت جمهــوری را 
به حســن روحانی تحویــل می داد همه 
می دانســتند این رفتن بدون ســودای 

بازگشت نیست.
هرچند ســالهای ۹۲ تــا ۹۵ را می توان 
به عنوان ســالهای سکوت احمدی  نژاد 
معرفی کرد اما این سکوت گویا آرامش 
قبل از توفان بود همان ســال هایی که 
تلاش می کرد همچنان خود را به عنوان 
سیاســتمداری در چارچوب نظام نشان 
دهد و نهایتا ســخنرانی هایش به همراه 
یاران گرمابه و گلســتان بــه چند انتقاد 
به دولت یازدهم ختم می شــد ؛ اما این 
دوران عمر زیادی نداشــت به هر حال 
انتخابات در حال نزدیک شدن بود و باید 
احمدی نژاد از پوســت قبلی خود خارج 
می شــد و این پوست اندازی  از روزهای 

منتهی به انتخابات ۹۶ شروع شد.
»یک نفری، یک آقایی آمده پیش من، 
من هم به ملاحظه  صلاح حال خود آن 
شــخص و صلاح حال کشور به ایشان 
گفتم که شــما در فلان قضیه شــرکت 
نکنید. نگفتیم هم شرکت نکنید، گفتیم 
صلاح نمی دانیم ما که شــما شــرکت 
کنید ... یکی بگویــد فلانی گفته، یکی 
بگویــد نگفته، یکی بگوید چرا پشــت 
بلندگو نگفته؟ خب حالا این هم پشــت 
بلندگو.« مهرماه ۹۵ بود که این جملات 
را رهبــری در جلســه درس خارج بیان 
کردند؛ هرچند اســمی آورده نشــد اما 
مخاطــب این جملات مشــخص بود و 
برای همه اظهرمن الشمس بود که روی 

سخن به محمود احمدی نژاد است.
چند ماه بعد از این جملات یعنی درست 
۲۳ فروردین ماه ســال ۹۶ احمدی نژاد 
دســت در دست بقایی و مشــایی وارد 
ســاختمان وزارت کشور شــد. آن زمان 
تصــور بر ایــن بــود که این قشــون 
کشی دوســتانه برای ثبت نام بقایی در 
انتخابات است و با توجه به نهی رهبری 
احمدی نژاد پــا در این رقابت  نمی گذارد 
اما از آنجا که رفتارهایش هیچگاه  قابل 
پیش بینی نبود این گمانه زنی هم درست 
از آب در نیامد و رئیس دولت نهم و دهم 
شناســنامه  را از جیب کت بیرون آورد تا 
در برابر چشم همه نشان دهد دست بردار 

از قدرت نیست.
پرونده کاندیداتوری محمود احمدی نژاد 
در دوازدهمیــن انتخابات به فاصله چند 
روز با مهر رد صلاحیت شورای نگهبان 
بسته شــد اما این پایان خیال پردازی ها 

برای او نبود.
قلب تپنــده احمدی نژاد برای ریاســت 

جمهوری ۱۴۰۰

نه صحبتی از بقایی می کند نه حرفی از 
تظلم خواهی برای مشایی پیش می کشد؛ 
شعارهای پوپولیستی اش را همچنان بر 
زبان می راند البته نــه از جنس افزایش 
یارانه و لباس محلی پوشیدن بلکه در قد 
و قامت یک اپوزیسیون نظام جمهوری 
اســلامی ایران فعالیت می کند؛ با اینکه 
همچنان صندلی  در مجمع تشــخیص 
مصلحت نظــام بــه او تخصیص داده 
شده اســت اما صحبت هایش در بیرون 
از مجمــع هیچ ســنخیتی بــا مصالح 
نظام نــدارد و تقریبا هــر هفته خبری، 
مصاحبه ای، دل نوشــته یا نامه ای از او 

بر روی خروجی رسانه ها قرار می گیرد.
یک روز از لــزوم مذاکره می گوید و روز 
دیگر اعلام می کند که قرار اســت ترور 
شود؛ خلاصه که دریای اظهارات عجیب 
و غریــب او پایان ندارد و  این روزها که 
بوی انتخابات ریاست جمهوری مشام ها 
را پر کرده اســت محمود احمدی نژاد پا 
در رکاب انتخابات گذاشــته و می خواهد 
هر طور شده دوباره خود را به ساختمان 
پاستور برســاند. حالا دیگر نیاز بیشتری 
دارد تا مردم را به سمت خود جذب کند  
آنقدر طرفدار جمــع کند که یا حکومت 
را وادار به تائیــد صلاحیت خود کند یا 
شــاید هم دیوارهایــی از حصر و حبس 
را ترســیم کند تا محبوبیت را جایگزین 

معروفیت کند.
از رستم قاسمی و محمد عباسی تا حیدر 

مصلحی و صادق محصولی
شــاید خصلت دولت نهم و دهم اســت 
که هر کســی دورانی را در آنجا سپری 
کرده است سودای ریاست جمهوری به 
ســر دارد. از رئیس کابینه که علاقه اش 
به بازگشــت بــه دوران ۸۴ تا ۹۲ قابل 
کتمان نیست، چه وزرای کابینه که یک 
به یک برای ریاست جمهوری ۱۴۰۰ قد 
علم می کنند و به قول معروف زنبیل در 
صف انتخابات می گذارند. تعدادشان هم 
کم نیست از وزیر جنجالی نفت گرفته تا 
وزیر ورزش همه در حال پوشیدن ردای 

خدمت هستند تا خود را پاستور برسانند.
پیــش از آنکه وزیر باشــد عضو ســپاه 
پاســداران بود و رئیس قــرارگاه خاتم 
الانبیا اما ســال ۹۰ به عنوان وزیر نفت 
از ســوی محمود احمدی نژاد به مجلس 
هشتم معرفی شــد و »رستم قاسمی« 
توانست از آن مجلس مجوز سکانداری 
مهمتریــن وزارتخانــه را دریافت کند 
هرچند در همان مقطــع علی مطهری 
نظامــی بــودن او را یکــی از دلایــل 
مخالفتــش بــرای حضور قاســمی در 
سمت وزارت نفت  دانست اما در نهایت 
موافقت مجلس قرعــه را به نام او زد و 
اتفاقا این حضور آغاز دردســرهای وزیر 

نفت احمدی نژاد شد.
با وجود آنکه ۸ ســال از آخرین حضور 
او در وزارت نفت می گذرد اما نام رســتم 
قاســمی با نام »بابک زنجانی« »دکل 
گمشــده« گره خــورده اســت هرچند 
خودش می گوید تمام اتفاقات و حواشی 
پیرامون این دو مســئله هیچ ارتباطی با 
او ندارد اما همواره انگشــت اتهام درباره 
تائید بابک زنجانی برای فروش نفت به 

سمت او نشانه می رود.
او دی ماه ۹۹ از تصمیمش برای حضور 
در انتخابــات ۱۴۰۰ گفــت و از همان 
زمان تحرکات انتخاباتی اش از سفرهای 
استانی گرفته تا نزدیک شدن به رسانه ها 
شروع شد و همین یک نشانه کافی بود 
تــا ثابت کند این موضــوع نه تنها فکر 
کردن به انتخابات است بلکه پا در رکاب 
گذاشتن رقابت ۱۴۰۰ محسوب می شود.

با وجود آنکه از ماه ها پیش از داغ شدن 
تنــور انتخابات صحبت  بر ســر رئیس 
جمهــور نظامی داغ شــده بود و هر چه 
باشد خاستگاه رســتم قاسمی هم سپاه 
پاسداران اســت اما او خودش را نماینده 

نظامی ها نمی داند.
محمد عباســی اولین وزیــر وزارتخانه 
»ورزش و جوانان« اســت. بعد از آنکه 
پیشنهاد محمود احمدی نژاد برای ادغام 
دو وزارتخانــه ورزش و جوانــان مقبول 

مجلس هشتم قرار گرفت و به ادغام این 
دو وزارتخانه در دی ماه ســال ۸۹ رای 
مثبت دادند، محمد عباسی مرداد ۹۰ به 
عنوان اولین وزیر این وزارتخانه  از سوی 
محمود احمدی نژاد به مجلس هشــتم 
معرفی شد. کســی که علاوه بر مدرک 
دکتری مدیریت اســتراتژیک از دانشگاه 
آزاد روابــط خوبــی هم بــا احمدی نژاد 
داشــت در دولت نهم نیز به عنوان وزیر 
تعاون نزدیک به چهار ســال سکان این 

وزارتخانه را به عهده داشت.
عباســی نائب رئیس کمیســیون برنامه 
و بودجــه در مجلــس هفتــم بــود و 
مشــاور احمــدی نــژاد در آمریــکای 
لاتین؛ گذشــته ای که حکایت از روابط 
صمیمی میــان رئیــس و مرئوس دارد 
و همین رابطــه صمیمانه بود که بعد از 
اعلام کاندیداتوری محمد عباسی برای 
انتخابات ۱۴۰۰ زمزمــه دیدارهای او و 
احمدی نژاد به گوش رســید و خبرســاز 
شــد. البته او ســاعتی بعد از انتشار این 
خبر، هرگونــه دیدار با رئیس دولت نهم 

و دهم را تکذیب کرد.
هرچنــد ایــن روزها به عنوان همســر 
»مریــم کاویانــی« بازیگر ســینما و 
تلویزیون شناخته می شــود اما پیش از 
این ازدواج او ســخنگوی وزارت خارجه 
در دولــت محمود احمدی نــژاد بود. او  
سفیر پیشــین ایران در لهستان و سفیر 
آکردیته در لیتوانی و سفیر پیشین ایران 

در قزاقستان و تایلند نیز بوده است.
رامین مهمانپرســت اولین بار نیست که 
بــرای حضور در انتخابات اعلام آمادگی 
می کند او در جریان یازدهمین انتخابات 
ریاســت جمهــوری در آخریــن روز از 
نام نویسی یعنی ۲۱ اردیبهشت ماه سال 
۹۲ به ســاختمان وزارت کشــور رفت و 
بــرای حضور در رقابــت انتخاباتی ثبت 
نام کرد. هرچند مهمانپرســت نتوانست 
از فیلتر شــورای نگهبان عبــور کند و 
در جمع رقبای ریاســت جمهوری قرار 
بگیرد اما یک ســال پیــش اقبالش را 
در یازدهمین انتخابات مجلس شــورای 
اســلامی امتحان کرد اما گویا عدد ۱۱ 
چندان ســر ســازگاری با او ندارد چون 
این بار هم با مهر ردصلاحیت شــورای 

نگهبان مواجه شد.
حالا بعــد از دو بار ردصلاحیت بار دیگر 
رامین مهمانپرســت وارد گود انتخابات 
می شود و برای رسیدن به پاستور اعلام 
آمادگی می کند حــال باید دید می تواند 
نحسی ۱۳ را هم پشت سر بگذارد یا ...

محمــد ناظمی اردکانــی، وزیــر تعاون 
محمود احمدی نژاد در اولین ســال آغاز 
بــه کار دولت نهم بــود. هرچند ناظمی 
اردکانــی با احمدی نژاد نســبت فامیلی 

داشــت اما به هر حال حتی این نسبت 
فامیلی هم کمکی به طولانی شدن عمر 

وزارتش نکرد و یکسال بعد برکنار شد.
محمد ناظمی اردکانی از ســوی تشکل 
اصولگــرای جامعــه اســلامی مدیران 
به عنوان نامزد انتخابات سیزدهمین دوره 
ریاست جمهوری در سال ۱۴۰۰ معرفی 

شده است. 
غیر رسمی های کابینه احمدی نژاد

در میان همه دولت ها، اهالی دولت نهم 
و دهــم برای انتخابــات ۱۴۰۰ بیش از 
همه پا در رکاب بودند و درحالی که سه 
وزیر او برای انتخابات ریاست جمهوری 
و یــک وزیرش )حیــدر مصلحی، وزیر 
اطلاعات( برای مجلس خبرگان رهبری 
رســما اعلام آمادگی کردند تعداد قابل 
توجهی از وزرای دیگر او هم هستند که 
به نظر می رسد برای عرض اندام در این 

میدان چندان هم بی تمایل نیستند.
حمیدرضا حاجی بابایی، نماینده همدان و 
وزیر آموزش و پرورش دولت احمدی نژاد 
هــم که در فروردین ۹۶  در دوازدهمین 
انتخابات ریاســت جهوری ثبت نام کرد 
این بار دربــاره احتمال کاندیداتوری اش 
برای انتخابات ۱۴۰۰ گفته اســت: »من 
یک طرف قضیه  هستم، یک طرف دیگر 
مردم هستند. ۵۰ درصد ما راضی هستیم، 
۵۰ درصــد هم مردم باید بخواهند. همه 
ما، چــه نماینــدگان و وزرا، کاندیدای 
ریاســت جمهوری هستیم. اگر چند وقت 
مانده به ریاســت جمهوری به نماز جمعه 
رفتیم و هفت، هشت نفر با ما دیده بوسی 

کنند، تکلیف روشن می شود«.
صــادق محصولــی، مرد پولــدار جبهه 
پایداری،وزیــر کشــور دولــت نهم در 
ســال۸۷ تا ۸۸ و رئیس ستاد انتخاباتی 
احمدی نــژاد در انتخابــات ریاســت 
جمهوری ســال۸۴ یکی دیگر ازهمان 
گزینه هایی اســت کــه احتمالش برای 
حضــور در انتخابات ۱۴۰۰ به نمایندگی 
از جبهه پایداری دور از ذهن نیســت به 
وِیژه آنکه چند ماهی اســت بر کرســی 
دبیرکلی این تشــکل سیاسی اصولگرا 

تکیه زده است.
علی نیکزاد که نامش با مسکن مهر گره 
خورده است از وزاری دولت دهم است. 
او سال ۸۸ از سوی محمود احمدی نژاد 
به عنوان وزیر مسکن به مجلس معرفی 
و نهایتا ســکان دار این وزارتخانه شد و 
بعد با مطرح شدن ادغام وزارت خانه های 
راه و شهرســازی تا ســال ۹۰ با حفظ 
سمت سرپرســتی  این وزارتخانه  را به 
عهده گرفت و نهایتا توانســت به عنوان 
اولین وزیر وزارتخانه ادغام شــده راه و 
شهرســازی تا پایان دولت مسولیت این 

وزارتخانه را به عهده بگیرد.

مذاکرات وین می تواند یک 
موقعیت برد-برد برای همه 

باشد
نماینده کشورمان در نیویورک در پیامی توییتری با 
توجه به برگزاری مذاکرات وین، بر لزوم لغو تمامی 
تحریم های آمریکا به جهت متوقف شدن اقدامات 

جبرانی برجامی ایران تاکید کرد.
به گزارش ایســنا، مجید تخــت روانچی، نماینده 
کشورمان در ســازمان ملل درباره مذاکرات امروز 
اعضای کمیســیون مشــترک برجام که  در وین 
انجام می شود، در صفحه توییترش نوشت: ایران 
و گروه ۱+۴ امروز مذاکرات هســته ای را در وین 
از سر می گیرند. آمریکا تا کنون نتوانسته به وعده 
کارزار انتخاباتی جو بایــدن رئیس جمهور آمریکا  
مبنی بر بازگشت به برجام]توافق هسته ای[ عمل 

کند. 
روانچی در ادامه نوشــت: اگر آمریکا تمام تحریم 
ها را لغو کند، ســپس ایران تمام اقدامات جبرانی 
را متوقف خواهــد کرد. این می تواند یک موقعیت 

برد-برد برای همه باشد. 
هجدهمین نشســت کمیسیون مشترک برجام که 
در روز جمعه ۱۳ فروردین به صورت مجازی آغاز 
شــده بود، امروز از ســاعت ۱۴:۳۰ دقیقه به  وقت 
محلی )۱۷:۰۰ به وقت تهران( در وین از سر گرفته 

می شود. 
ســید عبــاس عراقچی، معــاون سیاســی وزیر 
امورخارجه، ریاســت هیات کشــورمان را در این 
نشست برعهده دارد و نمایندگانی از سایر دستگاه 
ها از جمله بانک مرکزی، وزارت نفت و ســازمان 
انرژی اتمی، وی  را در این نشســت همراهی می 

کنند. 
رایزنی های فنی در قالب نشست های کارشناسی 
در دو حوزه رفع تحریم ها و مســائل هســته ای 
از جمله مهمترین موضوعات در دســتور کار این 

نشست می باشد. 
همچنیــن در حاشــیه نشســت کمیســیون، به 
روال معمول، جلســات دو جانبه با روســای سایر 
هیات های ۴+۱ برگزار می شود. در این چارچوب، 
شامگاه دوشنبه دیدار دوجانبه با چین انجام شده و 
برای صبح سه شنبه نیز دیدارهایی با هیات روسیه 

و اتحادیه اروپایی تنظیم شده بود.

برای صادرات اقلام و 
تجهیزات دفاعی هیچ 

مشکلی نداریم
وزیــر دفاع گفــت: خوشــبختانه در اکتبر ۲۰۲۰ 
تحریم های تســلیحاتی ایران به  موجب قطعنامه 
شــورای امنیت به پایان رسید و ما در امر صادرات 

اقلام و تجهیزات دفاعی هیچ مشکلی نداریم.
به گزارش خبرگزاری مهر، امیر ســرتیپ حاتمی 
وزیــر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح دراین 
دیدار،  حضور سپهبد»شــیرعلی میرزا« وزیر دفاع 
تاجیکســتان و هیئت همراه در فصل زیبای بهار 
و ایام عید باســتانی نوروز در جمهوری اســلامی 
را مبارک دانســت و گفت: امیدواریم که همچون 
شــروع فصل زیبای بهار، شــاهد شــروع فصل 
جدیــدی در روابــط و همکاری هــای دوجانبه با 

دوستان و  برداران تاجیک باشیم.
  وی با بیان اینکه روابط دو کشــور روابط عمیق 
و مبتنی برریشــه های مشــترک و کهن اســت 
گفت: نگاه جمهوری اســلامی ایران به جمهوری 
تاجیکســتان مبتنی بر روابط خویشاوندی و خونی 
است و روابط خویشاوندی و خونی همیشه ماندگار 
و مداوم اســت و  این پیوندها و پیوستگی ها که از 
گذشته دور یادگار مانده و ماندگار است را نمی توان 

نادیده گرفت. 
وزیر دفاع با بیان اینکه اگر چه ایران و تاجیکستان 
مرز مشــترک زمینی ندارند امــا فراتر از مرزهای 
تعریف شــده روابط خوبی بین دو کشورحاکم بوده 
اســت گفت:  زبان مشــترک، فرهنگ مشترک، 
تاریخ مشــترک، دین مشــترک، تمدن مشترک 

ازجمله اشتراکات دو کشور هستند.
 وی با بیــان اینکه معتقدیم وجوداشــتراکات دو 
کشورمی تواندظرفیت های بالقوه و فراوانی را برای 
توسعه روابط فی مابین ایجاد کند گفت: وجود این 
ظرفیت ها که فعال شدن آن ها به نفع هر دو کشور 
اســت، دشــمنان و بدخواهان زیادی دارد که در 

مقاطع مختلف دست  بکار شده اند.
امیر ســرتیپ حاتمی با بیان اینکه در حوزه روابط 
دوجانبه، همواره جمهوری تاجیکســتان از جایگاه 
ویژه ای در سیاســت خارجی جمهوری اســلامی 
ایران برخوردار بوده است گفت : نقش تاجیکستان 
در آســیای مرکزی بر جایگاه و اهمیت روابط دو 

کشور ایران و تاجیکستان افزوده است.
وزیر دفــاع با بیــان اینکه طی ســال های اخیر 
جمهوری اســلامی ایــران به رغــم تحریم های 
ظالمانه و فشارهای سنگین در حوزه های مختلف 
پیشرفت های چشمگیر و فراوان داشته است گفت: 
خوشبختانه در اکتبر ۲۰۲۰ تحریم های تسلیحاتی 
جمهوری اسلامی ایران به  موجب قطعنامه شورای 
امنیت به پایان رســید و ما در امر صادرات اقلام 
و تجهیــزات دفاعی هیچ مشــکلی نداریم.وی با 
بیان اینکه  توســعه حضور داعــش و گروه های 
افراط گرا در برخی کشورهای منطقه موضوع مهم 
و حساســی است گفت: ما همواره مخالفت خود را 
با حضــور نیروهای فرامنطقــه ای در  جنگ ها و 

درگیری های مختلف اعلام کرده ایم.

احیای گام به گام برجام منفعتی 
برای ما ندارد

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
گفــت: طرح احیــای گام به گام برجام بــا منافع ملی 
جمهوری اسلامی ایران مغایرت دارد و قطعاً پذیرش این 

طرح برای ما منفعتی در پی نخواهد داشت. 
فداحسین مالکی در گفتگو با خبرنگار مهر، در واکنش 
به پیشــنهاد اروپایی ها مبنی بر طرح گام به گام برای 
احیای برجام، گفت: این طرح با قانون مصوب مجلس 
یعنی قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت 
از حقوق ملت ایران و همچنین فرمایشات مقام معظم 

رهبری درباره موضوع برجام مغایر است.
وی متذکر شــد: مطابق با قانون اقدام راهبردی برای 
لغــو تحریم ها و صیانت از حقوق ملت ایران، زمانی که 
آمریکایی ها بــه تعهدات خود در برجام بازگردند و تمام 
تحریم هــای ایران را لغو کنند، در آن صورت جمهوری 

اسلامی ایران هم به تعهدات خود باز می گردد.
نماینده مردم زاهدان در مجلس بیان کرد: طرح احیای 
گام به گام برجام با منافع ملی جمهوری اسلامی ایران 
مغایرت دارد و قطعاً پذیرش این طرح برای ما منفعتی را 

در پی نخواهد داشت.
مالکــی تصریح کرد: جریاناتی کــه معتقدند این طرح 
به نفع ایران اســت، می خواهند با اتلاف زمان امتیازات 
جدیدی را برای خودشــان به دست آورند اما بدانند که 
این مســئله به هیچ وجه برای مجلس شورای اسلامی 

قابل قبول نیست.
وی تصریح کرد: سوال بنده از اروپایی ها که طرح احیای 
گام به گام به برجام را مطرح می کنند آن است که مگر 
ترامپ از برجام گام به گام خارج شد که الان بخواهیم 

گام به گام برجام را احیا کنیم؟
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
با بیان اینکــه آمریکا با خروج از برجام به اروپا، ایران و 
جامعه بین المللی بی احترامی کرد و همه قوانین را زیر پا 
گذاشت و برجام را ساقط کرد، گفت: بنابراین در شرایط 
فعلی هم باید آمریکا به یک باره همه تعهدات خود در 
برجــام را انجام دهد و تحریم هــای ایران را لغو کند تا 

برجام احیا شود.

ثبت نام ۹۵00 نفر در پایان 
روز نخست ثبت نام شوراهای 

روستا
سخنگوی ســتاد انتخابات کشور گفت: در جلسه امروز 
ستاد انتخابات، گزارش روند ثبت نام انتخابات شوراهای 
روســتا تا پایان روز اول ثبت نام مشتمل بر ۹۵۰۰ نفر 

مورد ارزیابی قرار گرفت.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از وزارت کشور، سید 
اسماعیل موسوی سخنگوی ستاد انتخابات کشور گفت: 
سه شنبه هفدهم فروردین ماه، دومین جلسه اصلی ستاد 
انتخابات کشور با حضور اعضا و مسئولان کمیته های 
تخصصی ستاد انتخابات در محل وزارت کشور برگزار 
شــد.وی اظهار داشت: در دومین جلســه اصلی ستاد 
انتخابات کشــور در سال ۱۴۰۰، کمیته های تخصصی 
ستاد، گزارش آخرین آمادگی ها برای برگزاری انتخابات 
را مطرح و زمینه های موجود برای تصمیم گیری های 
جدید ستاد در این ارتباط مورد تبادل نظر و اتخاذ تصمیم 
قرار گرفت.دبیر ســتاد انتخابات کشــور افزود: در این 
جلسه همچنین اســتاندار خراسان جنوبی که به عنوان 
میهمان مدعو در جلســه ستاد حضور یافت، گزارشی از 
شرایط انتخاباتی استان خراسان جنوبی و بعلاوه تصویر 
دقیق آمادگی های ستاد انتخابات خراسان جنوبی برای 

برگزاری انتخابات خرداد ۱۴۰۰ را ارائه کرد.
سخنگوی ستاد انتخابات کشــور در جلسه امروز خود 
همچنین با بررســی آخرین تحــولات مرتبط با روند 
مدیریت بیماری کرونا در کشــور، تمهیدات پیش بینی 
شــده برای برگزاری انتخابات در شــرایط شیوع کرونا 
را مرور و روند تصویــب پروتکل برگزاری انتخابات در 

شرایط کرونا را مورد بررسی قرار داد.
موسوی ادامه داد: در جلسه امروز ستاد انتخابات کشور، 
همچنین گــزارش روند ثبت نام انتخابات شــوراهای 
روستا تا پایان روز اول ثبت نام مشتمل بر ۹۵۰۰ نفر و 
همچنین میاندوره ای مجلس خبرگان رهبری تا پایان 
روز چهارم ثبت نام شامل ۲۹ نفر، مطرح و مورد ارزیابی 
قرار گرفت.گفتنی است، پیش از این استانداران تهران، 
خراسان رضوی و البرز با حضور در ستاد انتخابات کشور، 
گزارش آمادگی های اســتان بــرای برگزاری انتخابات 

۱۴۰۰ را ارائه کردند.

تصمیمات قرارگاه مبارزه با 
کرونا با هماهنگی دستگاه ها 

گرفته می شود
سخنگوی وزارت کشور گفت: تصمیم گیری های قرارگاه 
مبارزه با کرونا مبتنی بر هماهنگی ظرفیت های دستگاه 

های کشوری و لشکری عضو ستاد است.
به گزارش خبرگزاری مهر، ســید ســلمان ســامانی 
سخنگوی وزارت کشور، در پی طرح برخی اظهارات با 
ادعای استفاده از گزارش های غیر دقیق در رنگ بندی 
استانهای کشور، گفت: متاسفانه اظهارات مطرح شده بر 

اساس اطلاعات غیر دقیق بیان شده است.
وی افزود: اصولًا نوع تصمیم گیری در قرارگاه عملیاتی 
مبارزه با کرونا و کمیته امنیتی، اجتماعی و انتظامی ستاد 
ملی کرونا مبتنی بر هماهنگی ظرفیت های بیش از ۲۰ 
دستگاه کشوری و لشــکری عضو ستاد ملی بالاخص 
وزارت بهداشــت اســت و تمام تصمیمات، مبتنی بر 
نظرات تخصصی اتخاذ می شود و در تمام مراحل وزارت 

بهداشت حضور دارد.

اخباراخبار

 احمدی نژاد برای ریاست جمهوری ۱۴۰۰ آماده شد
تدارک گسترده رییس جمهور ردصلاحیت شده و اعضای کابینه اش برای بازگشت به پاستور

رئیس جمهور بــا بیان اینکــه دولت بــرای گروه های 
آسیب پذیر بسته معیشــتی تدارک دیده است، گفت: این 
کمک ها تــداوم خواهد یافت تا دولت در برابر تکانه های 

اقتصادی یاری گر مردم باشد.
به گزارش خبرگزاری مهر، دویســت و پانزدهمین جلسه 
ستاد هماهنگی اقتصادی دولت روز سه شنبه به ریاست 
رئیس جمهــور برگزار و در این جلســه رئیس کل بانک 
مرکــزی به عنوان رئیس دوره ای گروه ۲۴ گزارشــی از 
جلسه این گروه که روز دوشنبه با حضور وزیران اقتصاد و 
دارایی و رؤسای بانک مرکزی ۲۸ کشور جهان و رؤسای 
صندوق بین المللی پول و بانک جهانی تشکیل شد، ارائه 

کرد.
گزارش گروه ۲۴ حاکی از اثرات شدید اقتصادی کرونا بر 

اقشار کم درآمد جامعه و ایجاد فقر و بیکاری و همچنین 
مشکلات جدی کشورهای عضو در تأمین واکسن مورد 

نیاز است.
به گفته رئیس کل بانک مرکزی، در مقایسه با رشد منفی 
تولید در اکثر کشورهای جهان، عملکرد جمهوری اسلامی 
ایران در سال گذشته در مدیریت آثار کرونا و مثبت کردن 
نرخ رشد تولید، به رغم فشارهای مضاعف تحریمی، ممتاز 

ارزیابی شده است.
رئیس جمهور در این جلسه با بیان اینکه حمایت از معیشت 
مردم همواره اولویت دولت تدبیر و امید بوده است، گفت: 
دولت در ســال ۱۳۹۹ طرح های حمایتی مختلفی را اجرا 
کرد و در بودجه سال ۱۴۰۰ نیز منابع قابل توجهی برای 

این امر اختصاص یافته است.

رئیس جمهور با اشاره به اینکه دولت در آستانه ماه مبارک 
رمضان برای گروه های آسیب پذیر بسته معیشتی تدارک 
دیده اســت، افزود: این کمک ها تــداوم خواهد یافت تا 
دولت در برابر تکانه های اقتصادی یاری گر مردم باشــد 
و مردم عزیز، بالاخص اقشار آسیب پذیر اطمینان خاطر 
داشــته باشند که دولت هیچگاه آنها را فراموش نکرده و 
نخواهد کرد.در ادامه این جلسه طرح پیشنهادی »سامانه 
الکترونیکی نظام بانکی کشور در زمینه کارت اعتباری« 
مورد بررسی قرار گرفت.رئیس جمهور با قدردانی از اقدامات 
انجام شده در طول یکسال گذشته برای آماده سازی بستر 
ارائه تسهیلات بانکی با استفاده از کارت اعتباری، گفت: 
بی شک الگوی تســهیلات دهی نظام بانکی کشور نیز 
تغییر می کند که امید است با آماده سازی سامانه امضای 

دیجیتال در نظام بانکی گام جدیدی در راستای رونق بازار 
و افزایش تولید و راهبرد کلی ساماندهی نظام الکترونیک 

کشور توسط نظام بانکی برداشته شود.
روحانی افزود: با اجرای این طرح گشــایش مهمی برای 
تولیدکننــدگان در زنجیره تأمین صورت خواهد گرفت و 
هزینه تأمین مالی برای تولید کاهش قابل توجهی خواهد 
یافت که یکی از مصادیق بارز مانع زدایی از تولید در آغاز 

سال ۱۴۰۰ خواهد بود.
همچنین در این جلسه رئیس ســازمان بورس گزارشی 
از وضعیت بازار ســرمایه در سال ۱۳۹۹ و تحلیل عوامل 
نوســان در این بازار ارائه نمود و برنامه های این سازمان 
را برای ثبات بخشی به بازار و تداوم تأمین مالی تولید از 

طریق بازار سرمایه، تشریح کرد.

جلسه کارگروه تنظیم بازار و تامین کالاهای اساسی ماه مبارک رمضان به 
ریاست معاون اول رییس جمهور برگزار شد.

به گزارش ایسنا، اســحاق جهانگیری با تاکید بر اهمیت تامین کالاهای 
اساســی مورد نیاز مردم در ماه مبارک رمضان، گفت: باید همه دســتگاه 
های دولتی و نظارتی و نیز تولید کنندگان تلاش کنند تا کمبودی در زمینه 
تامین کالاهای اساسی در کشــور بوجود نیاید.معاون اول رییس جمهور 
تامین کالاهای اساسی نظیر شکر، روغن، خرما، مرغ و تخم مرغ، برنج و 
گوشت قرمز را از اولویت های اصلی دستگاه های دولتی و تولید کنندگان 
کشور دانست و گفت: در ماه مبارک رمضان باید اقلام مورد نیاز سفره افطار 
مردم به وفور و با قیمت مناســب در اختیارشان قرار بگیرد.وی با قدردانی 
از عملکرد ســتاد تنظیم بازار در تامین مایحتاج شب عید مردم به ویژه در 
زمینه میوه، گفت: خوشبختانه با تداوم عرضه مرغ در میادین میوه و تره بار 
شاهد کاهش التهابات در بازار این محصول و از بین رفتن پدیده صف خرید 

هستیم.جهانگیری تصریح کرد: در ماه مبارک رمضان نیاز به برخی کالاها 
افزایش می یابد، خوشبختانه گزارش های اعلام شده از سوی دستگاه ها 
نشــان می دهد که به میزان لازم کالاهای مرتبط، تولید و ذخیره سازی 
شده است و براساس پیش بینی ها مشکل خاصی بوجود نخواهد آمد.معاون 
اول رییس جمهور با تاکید بر ضرورت رصد روزانه بازارها، خواستار دخالت 
لازم ستاد تنظیم بازار برای جلوگیری از افزایش قیمت و وفور کالاها شد 
و گفت: همه دستگاه ها به ویژه دستگاه های نظارتی و تعزیرات و سازمان 
حمایت از مصرف کنندگان باید با حضورشان در صحنه به مردم اطمینان 
بخشی کنند.وی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به افزایش قیمت 
برخی کالاها نظیر سیمان در بازار از وزارت صنعت، معدن و تجارت خواست 
تا با همکاری انجمن ســیمان دخالت موثری در این بازار داشته باشد زیرا 
در فصل ساخت و ساز و کار عمرانی مصرف سیمان در کشور افزایش می 
یابد.جهانگیری با بیان اینکه در زمینه ذخیره سازی کالاهای استراتژیک 

ذخایر خوبی در کشور وجود دارد، اظهار داشت: باید در زمینه ذخیره سازی 
کالاهای اســتراتژیک همواره اطمینان خاطر داشته باشیم و ذخیره سازی 
در ســطح بالا حفظ شود. باید در دوره انتقال دولت کاری کنیم که دولت 
بعدی در ماه های شروع کار خود دغدغه و چالشی از بابت کاهش کالاهای 
اساسی نداشته باشد و تمام تمرکز خود را بر روی چیدمان وزرا و مسئولان 
دســتگاه ها قرار دهد. البته براساس شرایط جنگ اقتصادی ذخایر خوبی 
ایجاد شده است ولی باید با حساسیت و دقت نظر این ذخایر را افزایش داد.
معاون اول رییس جمهور با اشاره به گزارش معاون وزیر بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی در خصوص میزان واردات واکسن کرونا، تولید این واکسن 
در داخل و تزریق واکسن به گروه های اولویت دار تصریح کرد: باید در این 
زمینه اطلاع رسانی مناسبی انجام شود تا مردم احساس کنند که همراه با 
فرآیند واکسیناسیون در سراسر جهان در ایران نیز اقدامات مثبت و موثری 

در حال انجام است.

امکان ورود ایران به 
مذاکرات فرابرجامی 
وجود ندارد

دستگاه های ذیربط 
با دقت صلاحیت 
کاندیداهای انتخابات 
را بررسی کنند

علی شــمخانی گفت: امــکان ورود ایران بــه مذاکرات فرابرجامــی تحت هیچ 
شرایطی وجود نخواهد داشت.

به گزارش خبرگزاری مهر، علی شمخانی دبیر شورای عالی امنیت ملی در صفحه 
شــخصی خود نوشت: فارغ از اینکه اروپا، اراده یا توان مجاب سازی آمریکا برای 
لغو یک باره همه تحریم ها و بازگشــت واشنگتن به تعهدات خود را داشته باشد یا 
نه، امکان ورود ایران به مذاکرات فرابرجامی تحت هیچ شــرایطی وجود نخواهد 

داشت.

نماینده مردم لاهیجان در مجلس شورای اسلامی گفت: باید افراد توانمندی در 
انتخابات حضور پیدا کنند و لازم است دستگاه های ذیربط در بررسی صلاحیت 
های آنان دقت کنند.به گزارش خبرنگار مهر، رسول فرخی در جلسه علنی امروز 
مجلس شورای اسلامی طی تذکری شفاهی،گفت: مقام معظم رهبری امسال را 
سال تولید، مانع زدایی ها و پشتیبانی ها نامگذاری کردند اما باید بدانیم که تحقق 
شــعار سال صرفا این نیست که قانونگذاری کنیم، بلکه باید مباحث دیگری هم 

مورد توجه قرار گیرد.



کارشناسان اقتصادی تاکید کردند:

ضرورت ایجاد ساز و کار لازم برای معامله قانونی رمز ارزها

وزیر اقتصاد:

تغییر نرخ سود بانکی با بررسی بیشتر و تدریجی انجام شود

3 صنعت،معدن،تجارت

 چهار شنبه 18 فروردین 1400
  سال چهارم  شماره 748

 رییس کل بانک مرکزی گفت: زمانی 
کــه تجهیــزات و امکانات پزشــکی 
مــورد نیاز بود، تحریم هــای یکجانبه 
و غیرقانونــی ایــالات متحــده مانع 

دسترسی ایران شد.
بــه گــزارش ایرنا از بانــک مرکزی، 
عبدالناصر همتی، عصر ســه شــنبه 
در نشســت روســای کل بانک های 
مرکزی کشــورهای حوزه خاورمیانه 
و آســیای مرکــزی )MCD( که در 
ادامه سلسله جلســات جانبی اجلاس 
بهــاره صنــدوق بین المللــی پول به 
صورت مجازی برگزار شــد، افزود: در 
زمانی که تجهیزات و امکانات پزشکی 
مورد نیــاز بودند، تحریم های یکجانبه 
و غیرقانونــی ایــالات متحــده مانع 

دسترسی ایران شد.
وی ادامه داد: ایران اقدامات لازم برای 
واردات واکسن و انجام واکسیناسیون 
را شــروع کــرده اســت ولــی هنوز 
دسترســی کامل و گسترده به واکسن 
کرونا وجود ندارد. با این وجود در حالی 
که ابهامات در مورد تحریم های آمریکا 
برقرار است، اقدامات خوبی برای تولید 

داخلی واکسن انجام شده است.  
رییــس کل بانک مرکزی افزود: ما بر 
این باوریم که واکســن، یک کالای 
عمومی اســت و همگان در سراســر 
دنیا باید واکســینه شــوند تــا بتوان 
همه گیری را پایان داد. بر این اساس از 
کشورهایی که مازاد واکسن دارند می 
خواهیم آن را در اختیار سایر کشورها 
قرار دهند و از کشورهای دارای درآمد 
بالاتر می خواهیــم از برنامه کوواکس 

پشــتیبانی کنند.  همتی با بیان اینکه 
صــادرات نفت ایــران از تحریم های 
ایالات متحده آسیب دید اما صادرات 
غیرنفتــی )و در ماه های گذشــته بر 
اســاس روش هایــی صــادرات نفتی 
نیز( افزایــش یافت، گفت: ریال ایران 
اولین خط دفاعی در مقابل تکانه های 
خارجی بود و کاهش ارزش آن فشــار 

تورمی را تشدید کرد.  
وی ادامــه داد: علاوه بر اســتفاده از 

منابع صادر کنندگان غیر نفتی، بانک 
مرکزی ایران در یک سال گذشته، ۱۰ 
میلیارد دلار از منابع خود را برای تامین 
کالاهــای اساســی، دارو و تجهیزات 

پزشکی اختصاص داد.  
رییــس کل بانک مرکــزی تصریح 
کــرد: همانگونه کــه می دانید، ایران 
دارایی های ارزی قابل توجهی دارد اما 
تحریم های یکجانبه آمریکا دسترسی 
مــا به این ذخایر را قطع کرده اســت 
در حالی کــه برای کمک به اقتصاد و 

معیشت مردم به آنها نیاز داریم.
همتی با اشــاره بــه اقدامات صندوق 
بین المللی پول بــرای کمک به اعضا 
در مقابله با پیامدهای اقتصادی شیوع 
کرونا گفت: اعتبار صندوق وابســته به 
آن است که بتواند پشــتیبانی مالی و 
فنی خود را به شــکل یکسان و بدون 
اســتثنا به تمام اعضا ارائــه دهد؛ اما 
درخواســت ایران برای دریافت تامین 
مالی اضطراری هنوز با گذشــت یک 

سال بدون پاسخ مانده است.
وی خاطرنشــان کــرد: ایــن اولین 
درخواســت ایران برای کمک مالی از 

صنــدوق بین المللی پول در طول چند 
دهه است و لذا ما از کارکنان و مدیریت 
صندوق تقاضا داریم در کمترین زمان 
ممکــن فرایند کاری را تکمیل کنند و 
درخواست ما را به هیئت تحویل دهند.
رییــس کل بانک مرکــزی همچنین 
بــا بیان اینکــه صنــدوق بین المللی 
پول توانســت با توســعه جعبــه ابزار 
خود، افزایش دسترســی به تسهیلات 
اضطراری و ارائــه معافیت بازپرداخت 
بدهی ها، به ســرعت به نیازهای اعضا 
پاسخ دهد، افزود: با این وجود، صندوق 
باید خود را به تمام ابزارهای لازم برای 
پاسخگویی به هرگونه نیاز در ماه ها و 
سال های آینده مجهز کند. لازم است 
صندوق کفایــت منابع خود را به طور 

مداوم مورد بازبینی قرار دهد.
پس از ســخنرانی رییــس کل بانک 
مرکزی کشــورمان، جهاد آزور مدیر 
اداره خاورمیانــه و آســیای مرکــزی  
صندوق بین المللی پــول اعلام کرد 
موضوع درخواســت وام پنــج میلیارد 
دلاری ایران برای مقابله با پیامدهای 

همه گیری کرونا را پیگیری می کند.

علت افزایش قیمت مرغ
معاون توســعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی گفت: 
برای جبران افزایش هزینه تولید مرغ و پایداری تولید، 

ناگزیر به افزایش قیمت شدیم.
به گزاری خبرگزاری مهر به نقل از صدا و ســیما، امید 
گیلان پور در ارتباط تصویری با خبر ۱۴ شــبکه یک 
ســیما، اظهار داشت: افزایش در عواملی مانند دستمزد، 
هزینه حمل و نقل، بســتر پــرورش و افزایش قیمت 
واکسن و داروها که حدود ۴۰ درصد هزینه تولید مرغ را 
تشکیل می دهند موجب شد برای پایداری تولید، قیمت 

مرغ را افزایش دهیم.
وی اضافه کــرد: در مورد مرغ و تخم مرغ نهاده اصلی 
یعنی خوراک طیور را با ارز ۴۲۰۰ تومانی تهیه می کنیم 
و در اختیار تولیدکنندگان قرار می دهیم. در این آنالیزی 
که منجر به قیمت ۲۴ هزار و ۹۰۰ تومان شــده است 
هزینه خوراک طیور در مقایســه با زمانی که قیمت ۲۰ 
هزار و ۴۰۰ تومان را محاسبه کردیم کمتر از ۵۰ تومان 
افزایش داشته است. زیرا در آن زمان ما همه خوراک دام 
را نمی توانستیم به قیمت مصوب تهیه کنیم، اما اکنون 
همه نیاز مرغداران با قیمت های مصوب در اختیارشان 

قرار می گیرد.
گیلان پور گفت: هم اکنون قیمت به عنوان مهم ترین 
مؤلفــه بازار اصلاح شــد که امیدواریــم به وضع قبل 
برگردیم تا مردم مرغ مصرفی خود را به بهترین شکل 

ممکن و با قیمت های مصوب تهیه کنند.
وی با بیان اینکه در چند روز اخیر عرضه گسترده مرغ 
داشتیم، افزود: باید در نظر داشت که مرغ یک روزه تولید 
نمی شــود و ۴۵ روز دوره پرورش مرغ اســت و بعد به 
بازار عرضه می شوند، بنابراین قبلًا پرورش پیدا کردند و 

اکنون امکان عرضه محیا شده است.
معاون وزیــر جهاد کشــاورزی گفــت: وقتی قیمت 
شرایطی داشته باشد که برای تولید کننده پوشش کامل 
هزینه هایش ممکن نباشد، به طور طبیعی مقاومت هایی 
درباره عرضه وجود خواهد داشــت. ضمن اینکه مسئله 
چند قیمتی هم به این موضوع شدت بخشیده است. به 
طور نمونه در شهرهایی که اصرار به تثبیت قیمت در ۲۴ 
ساعت داشتند مشاهده شده که از یک طرف مصرف به 
شدت افزایش پیدا کرده بود و با صف مواجه بودیم و در 
مقابل در فروشگاه ها، کالاها با قیمت های بالاتر به وفور 

مشاهده می شد.
گیلان پور در پاســخ به این پرسش که مسئولیت نظام 
توزیع به عهده چه کســی است؟ افزود: مسئولیت ستاد 
تنظیم بازار، ایجاد هماهنگی میان اجزای مختلف بازار 
بوده و سازمان حمایت به عنوان متولی امر قیمت گذاری 

کار کارشناسی را انجام داده است.

وزیر امور اقتصادی و دارایی از حجت اله 
صیدی قدردانی کرد

بانک صادرات ایران بر سکوی 
نخست واگذاری اموال مازاد

 بانک صــادرات ایران رتبه برتر در شــاخص واگذاری 
دارایی هــای مازاد بانک ها در بیــن بانک های دولتی و 
خصوصی شده را کسب کرد و به همین مناسبت در این 
شاخص و شاخص اصلاح ساختار مالی مورد تقدیر وزیر 
امور اقتصادی و دارایی در جلســه شورای مدیران این 

وزارتخانه قرار گرفت. 
به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، وزیر امور 
اقتصادی و دارایی در جلســه شورای عالی مدیران این 
وزارتخانه که با حضور مدیران عامل بانک های کشــور 
برگزار شــد، با اهــدای لوح ســپاس از عملکرد بانک 
صادرات ایران در فــروش و واگذاری دارایی های مازاد 

خود در سال ۹۹ قدردانی کرد.
در بخشی از تقدیرنامه فرهاد دژپسند، وزیر امور اقتصادی 
و دارایی خطاب به مدیرعامل بانک صادرات ایران آمده 
اســت: با توجه به اهمیت نقش بانک ها در تأمین مالی 
اقتصاد و پشتیبانی از تولید، افزایش توان تسهیلات دهی 
و تخصیص بهینه منابع بانک، از مهم ترین اقداماتی است 
که می توان در حمایت از بخش های مختلف انجام داد. 
در همین خصوص، واگذاری اموال مازاد که هم چالش 
انجماد دارایی ها را مرتفع و هم افزایش بهره وری را در 
پی خواهد داشــت، به عنوان یک تکلیف قانونی، مورد 
تأکید رئیس جمهور محترم و همواره یکی از اولویت های 
وزارت امور اقتصادی و دارایی در هدایت منابع بوده است.
وزیــر امــور اقتصادی و دارایــی در ادامه با اشــاره به 
ارزیابی های صورت گرفته در بخش واگذاری دارایی های 
مازاد بانک ها به عملکرد موفق بانک صادرات ایران در 
این بخش اشاره کرد و از کسب رتبه برتر این بانک در 
واگذاری دارایی هــای مازاد در بین بانک های دولتی و 
خصوصی شده قدردانی کرد.گفتنی است در این جلسه 
همچنین در شاخص اصلاح ســاختار مالی از عملکرد 
بانک صادرات ایران قدردانی شــد.بانک صادرات ایران 
همزمان با تصویب قانــون رفع موانع تولید رقابت پذیر 
در ســال ۹۴، فروش اموال و دارایی های مازاد خود را با 
جدیت در دستور کار قرار داد و در سال ۱۳۹۹ موفق شد 
تعــداد ۴۲۲ رقبه از املاک مازاد خود به بهای بالغ بر ۷ 

هزار و ۱۶۶ میلیارد ریال را واگذار کند.
این بانــک همچنین با هدف چابک ســازی و اصلاح 
ســاختار مالی، تجهیز و مصرف بهینه منابع و تقویت 
بخش های تولیدی کشور، در سال ۹۴ حدود ۱۰۳ رقبه 
ملک به بهای بیش از ۵۹۱ میلیارد ریال، در ســال ۹۵ 
تعداد ۱۴۷ رقبه ملک به بهای بالغ بر ۸۷۱ میلیارد ریال، 
در ســال ۹۶ حدود ۴۱۱ رقبه ملک مازاد به بهای سه 
هزار و ۹۸۶ میلیارد ریال، در ســال ۹۷ تعداد ۵۳۳ رقبه 
ملــک مازاد به بهای پنج هزار و ۶۷۶ میلیارد ریال و در 
سال ۹۸ نیز ۴۷۵ رقبه ملک به بهای ۹ هزار میلیارد ریال 
واگذار کرده و منابع حاصل از آن را در مســیر حمایت 
از تولید و سرمایه گذاری در بخش های اقتصادی کشور 

قرار داده است.

تدوین برنامه ای گشایشی برای 
فعالان استخراج رمز ارز

وزیر نیرو گفت: وزارت نیرو امسال برنامه ای برای 
اســتخراج کنندگان رمز ارزها تدویــن کرده که 

گشایش خوبی در کار این بخش خواهد بود.
»رضا اردکانیان« روز سه شــنبه در حاشیه افتتاح 
طرح هــای پویش هر هفته #الــف ب-ایران، در 
پاســخ به ســوال خبرنگار اقتصــادی ایرنا افزود: 
اســتخراج کنندگان رمز ارزها با بهره مندی از این 
طــرح می توانند بدون دغدغــه و نگرانی از تامین 

برق به فعالیت خود ادامه دهند.
وی ادامه داد: جزییات این برنامه به زودی از سوی 
شرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق و سازمان 
انرژی هــای تجدیدپذیر و بهــره وری برق ایران 

اطلاع رسانی خواهد شد.
وزیر نیرو گفت: استفاده از انرژی های تجدید پذیر 
و برقی که تولید می کنند، با شرایطی به استخراج 

کنندگان ارز مجازی اختصاص خواهد یافت.
اردکانیان با بیان اینکه در هفته جاری دستورالعمل 
جدیدی درباره ایجاد گشــایش برای اســتفاده از 
انرژی در تولید رمز ارزها ابلاغ کردیم، افزود: این 
یک کار دو منظوره اســت تا هم استفاده کنندگان 
مجاز برای استخراج رمز ارزها بتوانند بهره بگیرند 
و هم رونقی در توســعه انرژی هــای تجدیدپذیر 

انجام شود.
وی خاطرنشــان کرد: مصرف غیرمجاز آب و برق 
هم به حکم قانون کاری خلاف و جرم بوده و هم 
یک کار غیر اخلاقی محسوب می شود و ما با ابزار 
و اختیارات قانونی بدون چشــم پوشی با متخلفان 

برخورد خواهیم کرد .
وزیر نیرو ادامه داد: البته از آن طرف هم شــرایط و 
تســهیلات را فراهم می کنیم و از این حیث دولت 

وظیفه خود را انجام می دهد.
وی گفت: مردم بدانند اســتفاده غیرمجاز از انرژی 
برای تولید رمزارزها هیچ تفاوتی با دست در جیب 
دیگران کردن ندارد، وقتی راه اســتفاده قانونی و 
مجاز باز گذاشــته شــده مثل منزلی است که در 
ورودی دارد اما به جای ورود از در بخواهید از دیوار 

وارد شوید.
اردکانیان تصریح کرد: مردم این مســاله را جدی 
تلقی کنند، زیرا اگر با آن  برخورد نشــود اثر جدی 
بر عرضه انرژی گذاشته و همه آسیب خواهند دید.

وی خاطرنشــان کرد: ما به عنوان دولت گشایش 
در ایــن زمینه ایجاد کردیــم و ضوابط، مقررات و 
تسهیلات امســال به نحو مناسبی از ابتدای سال 
فراهم اســت و از طرفی، با جدیت با استفاده غیر 
مجاز چه در محیط آموزشــی و چــه جای دیگر 

برخورد می شود.

اقتصاد دیجیتال، فرصت 
بزرگ برای دولت آینده است

 وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: اقتصاد 
دیجیتال در دولت آینده فرصت بسیار بزرگی برای 
رشــد است و اگر کســی در این مسیر پیش نرود، 

جلوی توسعه دولت خود را می گیرد.
بــه گــزارش روز سه شــنبه ایرنــا، »محمدجواد 
آذری جهرمی« در یکــی از اتاق های گفت وگوی 
کلاب هاوس که در خصوص بازار ســرمایه گذاری 
برگزار شــد، حضور یافت و به تشــریح مســائل 

پیرامون اقتصاد دیجیتال پرداخت.
وی اظهار داشــت: فرصت اقتصــاد دیجیتال در 
دولت آینده فرصت بسیار بزرگی برای رشد است، 
زیرا ما پتانسیل داخلی را داریم و این جای خالی را 

می توانیم به راحتی پر کنیم.
این مقام مســوول گفت: هر کاندیدای ریاســت 
جمهوری که برنامه اقتصادی داشته باشد و به این 
ظرفیت نگاه کند مجبور است ۵G و FTTH را 
توســعه بدهد، چرا که اگر در این مسیر پیش نرود 

جلوی توسعه دولت خود را می گیرد.
آذری جهرمی با بیان این که مسیر اقتصاد دیجیتال 
یک مسیر برگشت ناپذیر است، گفت: در سال ۹۶ 
ســهم اقتصاد دیجیتال ۲.۷ درصد بود که در سال 
۹۹ به ۶.۴ درصد رســید و رشــد قابل توجهی را 
تجربه کرد.به گفتــه وی، بخش اقتصاد دیجیتال 
یک بخش امیدوارکننده اســت و جز پیروی از آن 
چاره ای نداریم. با توجه به مجموع شرایط به نظر 
من کسی در اداره این کشور موفق است که روی 

بهره روی کار کند. 

 صندوق بازنشستگی فولاد 
در سال ۹۹ کارهای بزرگی 

را به سرانجام رساند
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در پیامی توییتری سه 
برابر شدن بازده سرمایه گذاریها نسبت به ۹۸ ، پرداخت 
مطالبات۸ساله بازنشستگان فولاد، متناسب سازی و 
همسان ســازی حقوق و اجرای طرحهای احداث و 
توســعه را از جمله مهمترین کارهای بزرگ صندوق 
بازنشســتگی فولاد در سال ۹۹ بیان کرد.به گزارش 
مملکت آنلاین، محمد شریعتمداری وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی در حســاب توییتر نوشت:جوانگرایی 
خلق می کند.صندوق بازنشســتگی فولاد در سال 
۹۹ کارهای بزرگی را به ســرانجام رساند: سه برابر 
شدن بازده سرمایه گذاریها نســبت به ۹۸،پرداخت 
مطالبات۸ســاله بازنشستگان فولاد، متناسب سازی 
و  همسان ســازی حقوق واجرای طرحهای احداث 

و توسعه و سامانه خدمات الکترونیکی.

اخباراخبار

تحریم آمریکا مانع دسترسی ایران به تجهیزات پزشکی مبارزه با کرونا شد
رییس کل بانک مرکزی:

وزیر اقتصــاد در مورد احتمال تغییر در نرخ ســود 
بانکی گفــت: طبیعتاَ شــرایط اقتصــادی حاضر، 
اقتضائــات جدیدی را طلب می کند، اما این امر باید 
مورد بررســی بیشتری قرار گرفته و به تدریج انجام 

شود.
بــه گزارش خبرگزاری مهر به نقــل از وزارت امور 
اقتصادی و دارایی، فرهاد دژپســند تاکید کرد: نظام 
بانکی کشور در سال جدید باید در کنار تقویت طرف 
عرضه و اعطای تسهیلات مســتقیم به واحدهای 
تولیــدی، تمرکز خود را بر حوزه مغفول مانده طرف 
تقاضا گذاشته و از طریق اعطای تسهیلات به مردم 
جهت خرید کالای ایرانی، نسبت به ساماندهی این 

حوزه اقدام کنند.
وزیــر اقتصاد با بیان اینکه اعمال این سیاســت را 
بهترین نوع حمایت از تولید می دانیم، افزود: بانک ها 
در این ارتباط می توانند قراردادهایی را با بنگاه های 
تولیدی یا سازمان های اجرایی منعقد کنند و با این 
کار منابعی تزریق می شــود که برگشــت پذیر بوده 
و ریســک کمتری دارد و اهداف مــورد نظر را نیز 

پوشش می دهد چه بســا که اگر بنگاه های تولیدی 
ما تقاضای مکفی داشته باشند، این قدر سریع دچار 

چالش نمی شوند.
وزیر اقتصاد با بیان اینکه حوزه عرضه را نیز نباید و 
نمی توان رها کرد، خواستار سیاست گذاری درست 
و دقیق در این حوزه شد، بهدطوری که تأمین مالی 
پروژه هایی که پیشرفت بالا داشته و با تزریق منابع 
بانک بــه بهره برداری می رســند، در اولویت قرار 

گیرند.
وی به مسأله سرمایه در گردش بنگاه های تولیدی 
و اقتصادی اشــاره کرد و اظهار داشت: بانک ها به 
عنوان امین ســپرده گذاران باید در تخصیص منابع 
بــه گونه ای عمل کنند که منتهــی به افزایش نرخ 

بهره برداری از ظرفیت تولید شود.
دژپســند افزود: اگر بانک هــا در ارزیابی تقاضاهای 
دریافت تسهیلات مبتنی بر توجیه فنی و اقتصادی 
به صورت دقیق و حرفــه ای عمل کنند، می توانند 

نظام بنگاه داری کشور را نیز اصلاح کنند.
وی با اشــاره به اینکه عمــده طرح ها و پروژه های 

بزرگ کشــور معمولًا با مشارکت بانک ها اجرا شده 
است، گفت: معتقدیم، خدمات بی بدیل نظام بانکی 
در حمایت از رشــد و توسعه اقتصادی کشور آنطور 

که باید مورد توجه و تقدیر قرار نگرفته است.
دژپســند با بیــان اینکه با وجود برخــی هجمه ها، 
نظام بانکــی همچون همیشــه در خدمت اقتصاد 
کشور است گفت: فعالان اقتصادی به خصوص در 
مراودات بین المللی وابســته به نظام بانکی هستند 
و بانک ها در بسیاری از زمینه ها به صورت بنیانی و 
بنیادی نقش داشته و عامل تحول هستند. بانک ها 
باید به طور ســاماندهی شــده و مستمر، اقدامات و 

خدمات خود را به آگاهی مردم برسانند.
وزیر اقتصاد با اشــاره به بخشی از فرمایشات رهبر 
معظم انقلاب در سال جدید و توجه ایشان به نظام 
بانکی کشــور اظهار داشت: این سومین سال پیاپی 
است که نامگذاری شعار ســال توسط مقام معظم 
رهبــری معطوف و مربوط به مقوله تولید اســت و 
از این رو ضرورت دارد نظام بانکی کشــور همانند 
همیشه در راستای تحقق شعار سال پیشگام بوده و 

عملکرد خود را نیز اطلاع رسانی کند.
وی یادآور شــد: بــه منظور تقویــت حمایت نظام 
بانکی از بخش های تولیدی، لازم است بانک ها نیز 
پشتیبانی شــده و موانع کسب و کار آنها نیز مرتفع 
شــود.وزیر اقتصاد با بیان اینکه نباید میان بانک ها 
و بازار سرمایه احســاس رقابت وجود داشته باشد، 
خواستار ارائه مدلی ترکیبی، تعاملی و تکاملی توسط 
بانک ها و بازار ســرمایه به نحوی شــد که ضمن 
تســهیل و تســریع در تأمین مالی بنگاه ها، بخشی 
از تأمیــن مالی بلندمدت و کلان به بازار ســرمایه 

منتقل شود.
دژپســند در ادامه به واحدهای تملیک شده تولیدی 
توســط بانک ها اشــاره کرد و گفت: بانک ها هیچ 
تمایلی بــه تملیک واحدهای تولیــدی ندارند مگر 
اینکه پس از مساعدت های مکرر در ایفای تعهدات 
خود به ســپرده گذاران، به اجبــار واحد تولیدی را 
تملیک می کنند و بر اســاس بررســی های صورت 
پذیرفته، عمده این واحدهــا قبل از تملیک تعطیل 

بوده اند.

انتقاد شریعتمداری از 
تصویب نشدن لوایح 
FATF مرتبط با

 شرکتهای بیمه 
۵0 هزار میلیارد 
تومان در بورس 
سرمایه گذاری کردند

 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از تصویب نشدن لوایح مرتبط با FATF انتقاد 
کرد.محمد شریعتمداری وزیر تعاون، کار و رفاه  اجتماعی امروز سه شنبه در صفحه 
شخصی خود در توییتر نوشــت : »اردیبهشت سال ۹۰ وزیر وقت اقتصاد نوشت 
#FATF ضروریســت تصویب شود اعتراضی نشد. اما تا هشت وزیر این دولت 
نوشــتند و توجه به منافع ملی را تاکید کردند چه صداهایی که بلند نشــد! بنده 
با۴۰۰شــرکت در زیر مجموعه  مرتبطم و ریسک و هزینه های انتقال پول را می 

دانم، آیا مخالفان هم حجم خسارت را می دانند؟«

رئیس کل بیمه مرکزی از ســرمایه گذاری ۵۰ هزار میلیارد تومانی شرکتهای بیمه در بازار 
سهام خبر داد و گفت: مجوز کارگزاری آنلاین برای ۵ شرکت بیمه ای صادر شد. به گزارش 
روابط عمومی بیمه مرکزی، غلامرضا سلیمانی با تشریح مهمترین فعالیت های بیمه مرکزی 
در سال گذشته، از تاسیس صندوق بیمه حوادث طبیعی پس از ۱۷ سال )که براساس آن از 
سال ۱۴۰۰ در حدود سی میلیون واحد مسکونی کشور، تحت پوشش بیمه حوادث طبیعی 
قرار خواهند گرفت( و ایجاد محصولات جدید  بیمه ای از جمله بیمه درمان بیماری کرونا و  

بیمه کسب و کار ناشی از اپیدمی به عنوان مهمترین اقدامات سال یاد کرد.

کارشــناس بــازار مالی خاطر نشــان 
کــرد: اکنون نیــز بازار مجــازی رمز 
ارزها سرنوشتی چون بازار سرمایه در 
کشور را ســپری می کند و با وجودی 
کــه قیمت ها در قله قرار دارد اما عده 
ای از روی ناآگاهی وارد چنین بازاری 
شــده که البته با توجه به ســرازیری 
قیمت رمزارزها معلوم نیســت سرمایه 
این افراد در بــازار مجازی چه خواهد 

شد.
اتفاقی  به گــزارش پــول نیــوز، در 
بــزرگ برای بازار ارزهــای دیجیتالی 
قرار است ســهام صرافی کوین بیس 
که یکی از بــزرگ ترین صرافی های 
دیجیتالی جهان اســت در بازار بورس 
نیویــورک عرضــه اولیه شــود. این 
مربوط  بورسی  بزرگ  نخستین عرضه 
به ارزهای دیجیتالی در بورس آمریکا 
است و کمیسیون بورس واوراق بهادار 
امریکا پس از مدت ها کشــمکش با 
ایــن کار موافقت کرد. همزمان با این 
اتفــاق کوین بیس اعــلام کرد برت 
ردفیرن- یکی از مدیران ارشــد سابق 
کمیسیون بورس و اوراق بهادار آمریکا 
را برای اطمینان از پایبندی به قوانین 

استخدام کرده است.
افزایــش جذابیــت ســایر ارزهــای 
دیجیتالی بــرای معامله گران به ویژه 
پــس از ناکامی بیتکوین در فتح کانال 
۶۰ هزار دلاری باعث شــده اســت تا 
در روزهای اخیر و برای نخســتین بار، 
ســهم بیتکوین از کل بــازار ارزهای 
دیجیتالی به کمتر از دو ســوم کاهش 
پیدا کند. به عقیــده تحلیلگران، ادامه 
کاهش سلطه بیتکوین بر بازار ارزهای 
دیجیتالی ممکن است منجر به صعود 
ســنگین دیگر ارزها و ورود شــرکت 
های بزرگ به صورت گســترده تر در 

بازار این رمزارزها شود.
بازار رمزارزها بازاری فراگیر و پرسر و 

صدا شــده اما در ایران روند معاملات 
متفاوت است. حتی کار با رمز ارزها و 
قانونی بــودن و نبودن آن نیز در هاله 

ای از ابهام است.
محسن رضایی صدرآبادی، کارشناس 
اقتصــاد فضای مجازی معتقد اســت؛ 
بانــک مرکزی باید ســازو کار قانونی 
لازم معامله رمز ارزها را در کشور مهیا 
کند چرا که بــا قانونمند کردن معامله 
بیت کوین و ســایر رمز ارزها شرایط 
برای معامله گران ایــن بازار مجازی 
آسان و سرمایه گذاران از چند و چون 
ورود و ســرمایه گذاری در چنین بازار 

جدیدی آگاه می شوند.
وی بــا بیــان اینکه کــم کاری های 
دولت، مجلس و بخــش های مرتبط 
در خصوص ســاماندهی چنین بازاری 
کاملا مشــهود و ملموس است افزود: 
اگــر قوانینی متقــن و اصولی در این 
زمینه وجود داشــته باشــد معامله در 
چنین بازاری اصولی انجام خواهد شد.

بــادی،  میرآ رحمــان معصــوم پورا
کارشــناس مالــی نیز دربــاره تبعات 
ســخت ورود ناآگاهانه سرمایه گذاران 
به بازار رمزارزهــا و بیت کوین گفت: 
هرچند رمز ارزها اکنون به عنوان یک 

پول در دنیا شناخته شده و فعالان این 
بازار از طریق چنیــن بازار مجازی به 
سودهای هنگفتی رسیده اند اما به نظر 
می رسد سرمایه گذاران برای ورود به 
هر بازار یا بیزنسی باید جوانب لازم را 
در نظــر بگیرند و با علــم و تحقیقات 

اقدام به سرمایه گذاری کنند.
کوچ سرمایه گذاران از بورس به بازار 

ارزهای دیجیتال
وی به زیانده شــدن خیلی از سرمایه 
گذاران بی تجربه با ســقوط شاخص 
ها دربورس اشــاره کرد و افزود: رشد 
شاخص ها و سودآوری سرمایه گذاران 
در بورس موجب شــد تا اوایل ســال 
جاری همه مردم برای کســب سود به 
بازار سرمایه حمله ور شوند اما به دلیل 
ناشی بودن بخش عمده ای از معامله 
گران و ســرمایه گذارانــی که نحوه 
چگونگــی معاملات را نمی دانســتند 

متاسفانه با زیان شدید مواجه شدند.
این کارشــناس بازار مالی خاطر نشان 
کرد: اکنون نیز بازار مجازی رمز ارزها 
سرنوشتی چون بازار سرمایه در کشور 
را ســپری می کند و بــا وجودی که 
قیمت هــا در قله قــرار دارد اما عده 
ای از روی ناآگاهی وارد چنین بازاری 

شــده که البته با توجه به ســرازیری 
قیمت رمزارزها معلوم نیســت سرمایه 
این افراد در بــازار مجازی چه خواهد 

شد.
کســی باید به بازار مجازی رمز ارزها 
ورود کنــد که این بــازار را به خوبی 
بشناسد، همبســتگی بین رمز ارزها را 
به دقت بررســی کند و ســایت های 
رسمی و فیک را از هم تشخیص دهد 
علاوه بر این با اســتفاده از ابزارهای 
قوی و مشــاوره ای کارشناسانه پا به 
این عرصه بگذارد تا مشــکلی سرمایه 

او را تهدید نکند.
معصــوم پورامیرآبادی افزود: کســی 
باید به بازار مجــازی رمز ارزها ورود 
کند که این بازار را به خوبی بشناســد، 
همبســتگی بین رمز ارزها را به دقت 
بررســی کند و ســایت های رسمی و 
فیک را از هم تشــخیص دهد علاوه 
بر ایــن با اســتفاده از ابزارهای قوی 
و مشــاوره ای کارشناســانه پا به این 
عرصه بگذارد تا مشکلی سرمایه او را 

تهدید نکند.
داد و ستد نفتی از طریق بیت کوین

وی افزود: خیلی از دولت ها توانســته 
اند از طریق بیت کوین اقدام به فروش 
نفت یا خیلی از کالاهای دیگر حتی در 
شرایط محدود شوند و از این طریق به 
درآمدهای بالایی دست یابند. البته در 
ایران دولت حامی معامله رمز ارزهای 
دیجیتال برای خود اســت اما قانونی 
شفاف و منسجمی برای ورود مردم به 
این بازار نوپدید و جهانی را ندارد. این 
در حالی اســت شرکت گوگل و برخی 
کشــورهای دنیا معامله در این بازار را 

قانونی اعلام کرده اند.
هیچ پشتوانه دولتی و حاکمیتی در دنیا 

برای رمز ارزها وجود ندارد
محمدرضا مانــی یکتا معــاون اداره 
نظام های پرداخــت بانک مرکزی نیز 

اخیرا در یــک برنامه تلویزیونی گفت: 
بر اساس قانون شورای عالی مبارزه با 
پولشویی و مصوبه هیئت دولت در سال 
۹۸ مبادله رمز ارزها در کشــور ممنوع 
و مردم بدانند خطرهای این رمز ارزها 
بسیار زیاد اســت چرا که پرونده های 
بسیاری در زمینه کلاهبرداری، سرقت 
از کیف پول و مسدود شدن کیف پول 

رمز ارزها تشکیل شده است.
وی بــا بیــان اینکــه در موضوع رمز 
ارزها با یک پدیده روبرو هســتیم که 
اثر آن در کشــورها یکنواخت نیســت 
گفت: هیچ پشتوانه دولتی و حاکمیتی 
در دنیا برای رمــز ارزها وجود ندارد و 
بــه این علت مبــادلات جهانی آن از 
ســال ۲۰۱۶ افزایش نداشته است. در 
ســال ۲۰۱۶ میزان مبــادلات روزانه 
رمز ارزهــا ۱۳۰ میلیارد دلار بوده که 
همچنان این رقم حفظ شده است و به 
دلیل غیر مجاز بودن این حوزه برآورد 
دقیقی از مبادلات آن در کشــور وجود 

ندارد.
وی افزود: شــش هزار رمز ارز در دنیا 
وجــود دارد که ۶۰ درصد ســهم این 
بازار در اختیار بیت کوین اســت البته 
به علت پشــتوانه نداشــتن رمز ارزها 
نوسانات قابل ملاحظه ای در حد ۱۵ تا 
۲۰ درصد در روز برای آن وجود دارد.

مانی یکتا افزود: بــه عنوان نمونه در 
ســال ۲۰۱۶ بیت کوین ۲۰ هزار دلار 
افزایــش قیمت داشــت، امــا در چند 
ســاعت بهای آن کاهش بسیار زیادی 

داشت.
بیت  تراکنش های  وی گفت: شــبکه 
کوین کاملا شفاف است، اما برعکس 
فضــای  در  رهــای ســرمایه ای  ا ز ا ب
مبــادلات رمز ارزها نهاد ناظری وجود 
ندارد و عرضه گســترده و ناگهانی آن 
موجب افزایش یا کاهش شدید قیمت 

رمز ارزها می شود.



گزارش

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی می گویــد: در حوزه فرهنگی 
و پیشــگیری تلاش شــد این باور ملی ایجاد شــود که اعتیاد 
کم خطرتر از کرونا نیســت و رویکرد پیشگیری بیش از گذشته 

مورد اهتمام قرار گیرد.
به گزارش ایسنا، ســیدعباس صالحی امروز )۱۷ فروردین( در 
اختتامیه مجازی جشــنواره یاریگران زندگی گفت: برای مبارزه 
با مواد مخدر، دو مســئله حائز اهمیت است؛ مسئله اول تبدیل 
کردن مبارزه با مواد مخدر از یک مســئله سازمانی و نهادی به 
یک مســاله ملی اســت به این معنا که تک تک افراد جامعه 
احساس مســوولیت فردی و اجتماعی نسبت به این امر داشته 
باشــند و همه ســازمان ها و نهادهای اجتماعی نیز بخشی از 

مسوولیت اجتماعی خود را معطوف به این حوزه کنند.
او در ادامــه مســئله دوم را تعریف رویکردهــا و اولویت بندی 
رویکردها خواند و ادامه داد: ســه رویکــرد امنیتی - انتظامی، 
پزشــکی - درمانی و پیشگیری - بهداشــتی در حوزه مبارزه 
با مواد مخدر بســیار مهم هســتند اما تبیین نقطه اســتقرار و 

اولویت گذاری مخصوصا جبران تاخیر بسیار مهم تر است.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی تصریح کرد: با توجه به این 
ســه رویکرد، برای این که بحث مبارزه مواد مخدر به مســئله 
فراگیر مســوولیت اجتماعی، فردی و سازمانی تبدیل شود باید 
دامنه بحث مواد مخدر را از قالب های گوناگون بررسی کنیم تا 

احساس مسوولیت اجتماعی  در افراد ایجاد شود.
صالحی با بیان این که مواد مخدر مســئله ای چندوجهی است، 
افزود: این چندوجهی بودن عمق و گســتره مســئله را بیشتر 
می کند و از لحاظ گستره جمعیتی به غیر از بیش از دو میلیون 
معتاد، حداقل هشت تا ۱۰ میلیون نفر از افراد جامعه را با بحث 
مواد مخدر درگیر می کند و از لحاظ فردی نیز عوارض جسمانی 
و شیوع بیماری بسیاری دارد تا آن جا که مرگ و میرهای ناشی 

از مواد مخدر چشمگیر است.
وزیر ارشاد گفت: اعتیاد در گسترش بیماری های روانی و روحی 

تاثیــرات وســیعی دارد و ضعف اراده و اعتماد بــه نفس را به 
دنبــال دارد، وقتی مواد مخــدر را در فضای فرد نگاه می کنیم 
بــا دامنه وســیعی از پیامدها و آســیب ها آن را می بینیم و در 
حوزه جمعی می نگریم، هم پیامدهای آن آن قدر وســیع است 
کــه نمونه آن، تاثیر بر اقتصاد خرد و کلان و معیشــت خانوار، 
بیکاری و عوارض اقتصادی و کاهش بهره وری است. صالحی 
گفت: در حوزه اجتماعی، آسیب اعتیاد قابل توجه تر و ملموس تر 
اســت. اعتیاد در سرقت خرد، ۴۰ درصد تاثیر دارد ضمن این که 
در ایجاد ناامنی اجتماعی و کاهــش نرخ بهره وری، بیکاری و 
پولشــویی نقش برجسته ای دارد. همچنین تاثیر اعتیاد در حوزه 
خشونت های خانوادگی و همسرآزاری ۶۵ درصد، کودک آزاری 
۳۰ درصد، قتل های عمد ۲۵ درصد، نزاع و خشونت ۲۳ درصد 

و طلاق ۵۰ درصد است.
او تاکیــد کرد: باید تلاش کــرد که مقابله با مــواد مخدر به 
مسوولیت فردی و ملی تبدیل شود و این امر وقتی میسر است 
که این دامنه در باور تک تک افراد و در باور، معرفت و احساس 
آنان نهادینه شــود و هر فردی ماننــد درد کرونا، درد اعتیاد را 

حس کند که نجات حتی یک فرد در جامعه نیز مهم است.
وزیر ارشاد بیان کرد: در حوزه فرهنگی و پیشگیری تلاش شد 
که این باور ملی ایجاد شود که اعتیاد کم خطرتر از کرونا نیست 
و رویکرد پیشگیری بیش از گذشته مورد اهتمام قرار گیرد؛ در 
حوزه پیشــگیری باید اطلاعات صحیح را جایگزین اطلاعات 

غلط کنیم و تمامی گزاره های غلط را بزداییم.
صالحــی در پایان گفت: جشــنواره یاریگــران زندگی با نگاه 
پیشــگیری معرفتی برگزار شد اما جا دارد نکات بیشتری مورد 
توجه قرار گیرد؛ به عنوان نمونه در فضای کارهای ســینمایی 
و مستند باید مطالعات و آسیب شناسی ها از عامه گرایی به نگاه 
عمقی تبدیل شــود. همچنین نگاه تحلیل گرایی در این حوزه 
کمرنگ اســت و بایــد بتوانیم تیپ های مختلــف اعتیاد را به 

معرض نمایش بگذاریم.

معاون درمان ستاد مقابله با کرونا در کلانشهر 
تهران، گفت: میزان مراجعه و درمان ســرپایی 
بیماران کرونایی در استان تهران به ۵۰۰۰ نفر 

در روز رسیده است.
نادر توکلی، در جلسه اضطراری ستاد مقابله با 
کرونا در کلانشــهر تهران، اظهار کرد: در پنج 
روز اخیر آمار کرونا به شــدت بالاتر رفته و دو 
روز گذشته در هر ۲۴ ساعت بالغ بر هزار بیمار 
مبتلا به کووید ۱۹ در بیمارســتان های استان 

تهران بستری شده اند.
وی بــا بیان اینکــه میزان مراجعــه و درمان 
سرپایی بیماران نیز روزانه به ۵ هزار نفر رسیده 
است، افزود: در حال حاضر ۱۰۳ بیمارستان از 
مجموع ۱۷۵ بیمارســتان استان تهران درگیر 
کرونا هســتند و ناچاریم با لغو خدمات درمانی 
الکتیو در مراکز درمانی اصلی و جنرال ظرفیت 
بیشتری برای رســیدگی به بیماران کرونایی 

اختصاص دهیم.
معاون درمان دانشــگاه علوم پزشــکی ایران 
با بیان اینکه در اســتان تهــران تنها ۲۰ هزار 
تخت بستری وجود دارد، خاطرنشان کرد: سعی 
می کنیــم در این مدت بیماران غیر کرونایی را 
به بیمارستان های تک تخصصی ارجاع دهیم.

دارو به اندازه کافی داریم
جلیــل کوهپایــه زاده رئیس دانشــگاه علوم 
پزشکی ایران در این نشست با اشاره به تجربه 
خیز سوم کرونا و به کارگیری حدود هفت هزار 
تخت بســتری در آبان ۹۹، گفت: در وضعیت 
فعلی باید بــا وحدت رویــه در مراکز درمانی 
اســتان تهران، مســیر را بــرای ارائه خدمات 

هموارتر کنیم.
وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر برای تأمین 
دارو هم در درمان های ســرپایی و هم بستری 

محدودیت نداریم.
انتظار می رفت تهران تعطیل شود

همچنین حسن ابوالقاسمی رئیس دانشگاه علوم 
پزشــکی بقیه الله در این نشســت اظهار کرد: 
مراجعه بیماران کرونایی در بیمارستان بقیه الله 
به ۳۰۰ نفر در روز رســیده و از این تعداد ۱۰ 
تا ۱۲ درصد بستری می شوند، بنابراین متناسب 
با افزایش بســتری ها بخش های عادی را به 

بخش کرونا تبدیل می کنیم.

وی با بیان اینکه میزان سرایت بیماری در موج 
چهارم بسیار شدیدتر است، افزود: برای کنترل 
این موج انتظار می رفت، تهران تعطیل شود اما 

این تصمیم هنوز گرفته نشده است.
ابوالقاســمی تاکید کرد: در این شــرایط باید 
تصمیــم بگیریــم که چه کســانی در اولویت 
بســتری قرار دارند و در این مورد به یک رویه 

مشترک برسیم.
وضعیت نگران کننده است

عباسعلی کریمی رئیس دانشگاه علوم پزشکی 
تهران نیــز در ارتباط وبیناری، بر ارائه خدمات 
درمانی بــه صورت ســرپایی در این وضعیت 
تاکیــد کرد و افزود: افزایــش میزان مراجعه و 
تعداد مبتلایان در چند روز اخیر وضعیت نگران 

کننده ای در روزهای آینده را نشان می دهد.
راه اندازی و ابلاغ دستورالعمل کلینیک درمان 
سرپایی با رمدســیویر، افزایش تخت و اعلام 
میــزان ظرفیت بســتری، لغو اعمــال الکتیو 
غیرضروری، راه انــدازی کلینیک های عفونی 
تمــام وقت، ایجــاد تریاژ دولایــه در ورودی 
بیمارســتان ها، پیگیری واکسیناسیون تمامی 
کارکنــان بیمارســتان ها و بررســی وضعیت 
اکسیژن درمانی از مصوبات نشست ستاد مقابله 

با کرونا در کلانشهر تهران بود.
همه تخت های ICU در کشور اشغال شد

همچنین عضو کمیته علمی ستاد ملی مقابله با 
کرونا گفت: شاهد طغیان کرونا در اکثر مناطق 
کشــور هستیم، تخت های بستری و »آی سی 

یو« بیمارستان ها پر شده و عمده موارد ابتلای 
جدید در کشــور از نوع ویــروس جهش یافته 

انگلیسی است.
مســعود مردانی روز ســه شــنبه افزود: موارد 
ابتلا و بســتری کرونا در کشور به شدت رو به 
افزایش اســت، اکثریت قریب به اتقاق تخت 
های بخش های کرونا در بیمارســتانها و نیز 
همه تخت های »آی ســی یو« در بیمارستان 
ها پر اســت و متاســفانه در کل کشور گرفتار 

وضعیت وخیم و نگران کننده ای شده ایم.
وی گفت: گرچه نوع ویروس کرونا برای همه 
بیماران مبتلا تست نمی شــود اما به احتمال 
بســیار زیاد نوع ویروس جهش یافته انگلیسی 
اســت که در کل کشور تاخت و تاز می کند و 

باعث این وضعیت شده است.
عضو کمیته علمی ســتاد ملی مقابله با کرونا 
افــزود: حدود یک ســوم کشــور در وضعیت 
قرمــز کرونایی و بخش بســیار بزرگتری نیز 
در وضعیت نارنجی است، روند افزایشی کرونا 
فعلا ادامه دارد، یکی از راههای مقابله و کنترل 
آن، اعمال قرنطینه ۱۰ روزه در شهرهای قرمز 
اســت که پیشنهاد آن را در ستاد ملی مقابله با 
کرونا مطرح کرده ایم و امیدوارم پذیرفته شود 
تا بتوانیم از این وضعیت بســیار ســخت عبور 

کنیم.
مردانی با اشــاره به ســیر صعــودی مراجعه 
بیماران کرونا به بیمارســتانها و بســتری این 
بیمــاران گفت: بــا توجه به پر شــدن بخش 

هــای کرونا در اکثر بیمارســتانهای کشــور، 
اقدام عاجلی که انجام شــده این اســت که با 
ابلاغ وزارت بهداشــت همه اعمال جراحی و 
خدمات غیر اورژانســی در بیمارستانها فعلا تا 
اطلاع ثانوی ممنوع شده، فقط اعمال جراحی 
اورژانســی انجام می شود و تخت هایی که با 
این اقدام خالی می ماند در اختیار بیماران کرونا 

قرار می گیرد.
بر اساس اعلام وزارت بهداشت هم اکنون ۸۸ 
شهرســتان در وضعیت قرمز و ۱۳۹ شهرستان 
نارنجی هســتند. همچنین ۱۹۸ شهرستان در 
وضعیت زرد و ۲۳ شهرســتان در وضعیت آبی 

قرار دارند.
مطابق آخرین وضعیت رنــگ بندی کرونایی 
کشور هفت مرکز اســتان شامل تهران، کرج، 
زنجان، خرم آباد، اصفهان، شیراز، ایلام و اراک 
در وضعیت قرمز هســتند همچنین شهرهای 
جلفا، سراب، شبســتر، میانه، هشترود، ارومیه، 
خوی، نقده، خوانســار، شــاهین شهر و میمه، 
فلاورجــان، گلپایــگان، لنجان، نجــف آباد، 
آبدانان، دهلران، بوشــهر، پردیــس، دماوند، 
شهریار، بروجن، امیدیه، اندیمشک، خرمشهر، 
بهبهان، لالــی، خرم دره، ارســنجان، داراب، 
زرین دشت، سپیدان، تاکســتان، سقز، اسلام 
آباد غرب، کنــگاور، کهگیلویه، گچســاران، 
ازنــا، الیگودرز، بروجرد، دلفان، سلســله، قائم 
شهر، تویســرکان، نهاوند، ســمیرم، کاشان، 
ســاوجبلاغ، فردیس، کرج، نظرآبــاد، ایوان، 
چرداول، دشتســتان، دیلم، پاکدشت، پردیس، 
پیشوا، رباط کریم، ری، شمیرانات، فیروز کوه، 
شــهرکرد، آبادان، دزفول، رامهرمز، شوشــتر، 
ابهر، کازرون، کوه چنار، ممســنی، پاوه، سرپل 
ذهاب، رودبار، رودســر، لنگرود، رامســر، قائم 
شهر، دلیجان، زرندیه، ساوه و خاتم در وضعیت 

قرمز کرونایی هستند.
کاهش رعایت پروتکل های بهداشــتی به زیر 
۶۰ درصد، افزایش ســفرها و دید و بازدیدها، 
دورهمــی ها، خریدهــای عید، رفــت و آمد 
در وســایل حمــل و نقل عمومی، گســترش 
ویروس جهش یافته انگلیســی و کندی روند 
واکسیناســیون از جمله عوامل روند صعودی 

کرونا در کشور عنوان شده است.
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.
وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.
وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.
هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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کاریکاتور

مراجعه کرونایی های تهران به بیمارستان؛ 5هزارنفر در روز 

همه تخت های ICU در کشور اشغال شد!

وزیر فرهنگ:
اعتیاد از کرونا کم خطرتر نیست

خسرو امیری : دبیر سرویس سیاسی 
 فرخنده امیری : دبیر سرویس اجتماعی
 محمود حیدری : دبیر سرویس اقتصادی

 زهرا افتخاری : دبیر سرویس شهرستان ها
 سینا گرشاسبی : مسوول فنی

 ام البنین مرادی : اجرایی

واکسن ما و اونا! 
شــهاب جعفرنژاد با انتشــار کارتونی انتقادی به شدت گرفتن موج بیماری کرونا در کشــور و افزایش شهرهای قرمز 

واکنش نشان داد.

تحلیل یک روانشناس از پدیده اختلال شخصیت نمایشی

نگران صدها هزار آزاده نامداری باشیم!

گشایش همزمان دو نمایشگاه مجازی آثار موزه ای معدن کاوی در ایران و آلمان

اینک، شاید از مرگ تامل برانگیز آزاده نامداری 
بتوان برداشــت دقیق تری کرد؛ برداشــتی که 
در میان اظهارنظرها درباره زندگی او گم شــد؛ 
و شــاید پرســش اصلی از یاد رفت که »چرا« 
خانم نامداری باید به چنین کاری دست می زد. 
اکنون که مشخص شده او با مصرف ۱۰۰ قرص 
اعصاب و روان جانش را از دست داده می توان 
از این ماجرا، تحلیلی روان شــناختی هم داشت. 
پیش از پرداختن به تحلیل اما می خواهم مثالی 

بزنم.
چندی پیش در فضای مجــازی فیلم کوتاهی 
از دختر خانم جوانی پخش شــد که در خیابانی 
خلوت قدم می زد. به نــاگاه خودرویی جلوی او 
ایســتاد. سرنشینان که مردان تنومندی بودند با 
خشونت دختر جوان را به داخل خودرو کشیدند. 
دختر، جیغ های دلخراشــی می کشــید و کسی 
هم به دادش نمی رســید. او به هر دســتاویزی 
چنــگ می زد که از دســت مهاجمــان خود را 
بیرون بکشــد. به ناگاه مــرد دیگری از خودرو 
پیاده شــد، جلوی دختر جوان زانــو زد، و به او 
پیشــنهاد ازدواج داد. نامزدش بود. شاید خیلی 
رمانتیک به نظر برســد و هیجان انگیز؛ به ویژه 
که چنین ویدیویی می تواند هزاران بلکه صدها 

هزار بیننده را به خود جلب کند.
اما ربط این داســتان به ماجرای خانم نامداری 
چیست؟ داستان خانم نامداری تا زمان بودنش 
روی آنتن، داســتان دختر جوانی اســت که از 
شــهری کوچک در استان کرمانشاه به پایتخت 
می آید و فرصت بالیــدن می یابد. او خود را در 
میانــه میدان پرمجادله ترین مســائل اجتماعی 
ایران قرار می دهد. اما وقتی که رفتاری مخالف 
آنچه تبلیغش کرده بود از او ســر می زند، متهم 

به ریاکاری می شــود. اجراهایــش هم اغلب 
حاشیه ســاز است و حرف و حدیث زیادی ایجاد 
می کند. در مواردی هم دست به کارهایی می زند 
همچون به میان کشــیدن مســائل خصوصی 
زندگی اش و ادعای خشــونت خانگی همســر 
پیشینش. در طی این حاشیه سازی ها و در صدر 
خبرهای زرد ماندن، احتمالن خانم مجری دچار 
یک سوءِ برداشت می شود؛ اینکه تصور می کند 
همه این مباحثه ها و مجادله ها بر ســر او است؛ 
شــاید خیال می کند آن قدر مهم است که همه 
مردم دربــاره اش حرف می زنند. واقعیت اما این 
است که کسی درباره نامداری صحبت نمی کند؛ 
این همه مجادله در باره حجاب و صدا و سیما و 

موضوعاتی از این دست در گرفته.
تــا زمانی که خانم نامــداری خود را در معرض 
دیــد و توجــه مــردم می بیند، حالــش خوب 
اســت، اما همین که خانه نشین می شود، آتش 
افســردگی زبانه می کشــد. این وضعیت من را 

یاد ویژگی های افراد دارای اختلال شــخصیت 
 Histrionic personality( نمایشــی

disorder( می اندازد.
در کتاب ارزشمند خلاصه روان پزشکی کاپلان 
و سادوک، ترجمه استاد فرزین رضاعی، تصریح 
شــده که در افراد »نمایشــی« مادامی که در 
معرض دیده شــدن و توجه هستند، افسردگی 
و اضطراب به اعماق ناهشیارشان رانده می شود.

به عبارت دیگر، این دیده شدن برای افراد دارای 
اختلال شخصیت نمایشی، یک کژکارکرد دارد؛ 
آن هــا تا وقتی ســرگرم دریافت توجه دیگران 
هستند، افسردگی و اضطرابشان بروز نمی کند. 
اما همین که این فرصت از دست رفت، تازه دیو 

مشکلات روان شناختی سر بر می کشد.
البتــه نمی خواهــم خانم نامــداری را متهم به 
داشتن »اختلال شخصیت نمایشی« کنم؛ این 
کار حرفه ای نیست. اما به نظر می رسد فرصت 
دیده شــدن در فضای مجازی کژکارکردی ای 

دارد که نه تنها خانم نامــداری بلکه میلیون ها 
فعال صفحــات جهان مجــازی را هم به خود 

درگیر کرده است.
پیش از این تصور می کردم انبوه کسانی که انواع 
صفحات دابســمش، طنز و... را در برنامه هایی 
همچون اینستاگرام دنبال می کنند، از مشکلات 
روزمره خود می گریزند. مرگ خانم نامداری اما 
باعث شد این فرضیه را هم در ذهن خود طرح 
کنم که چه بسا برای منتشرکنندگان ویدیوهای 
توجه برانگیــز نیز، دیده شــدن و لایک گرفتن 
مرهمی باشــد بــرای گریختن از تألماتشــان. 
درست مانند نمونه خواستگاری نامتعارف مردی 

از نامزد جوانش.
از آنجــا کــه  ایــن ویدیوها خیلــی زود برای 
مخاطبان تکــراری می شــوند، تولیدکنندگان 
ویدیــو ناگزیرند مــدام آنهــا را هیجان انگیزتر 
کنند؛ باز هم مانند همان خواســتگاری کذایی. 
تولیدکنندگان این ویدیوها که به »نمایش دادن 
خود« و »دیده شدن« در فضای مجازی اعتیاد 
پیدا کرده اند، در واقع دارند مشکلات دیگرشان 

را از چشم خود و دیگران پنهان می کنند.
مســأله نگران کننده اینکه تعداد این افراد کم 
نیســت و باید راهــی یافت برای بهتر شــدن 
حال شــان. چاره کار هم البته نیازمند ریشه یابی 
و علت زدایی اســت که بعید به نظر می رســد 
حوزه علوم انســانی کشــور از پس آن بر آید؛ 
حوزه ای که این چنین درگیر مســائلی پیش پا 
افتاده شده و حرفش خریدار ندارد. این است که 
شاید باز هم برخی از مرگ خانم نامداری دچار 
تحلیل های  اشتباه شوند و برای نمونه بگویند: 

»زنی که کشتید، مُرد«.
* پارسا بهمنی، روانشناس

 نمایشگاه های مجازی »مرگ در نمک، روایت 
باستان شناســانه از سرزمین پارس« به میزبانی 
موزه معدن آلمان بوخوم و »انسان در جستجوی 
معادن: گزیده ای اژ آثار معدن کاری باســتانی 
موزه معدن آلمــان در بوخوم« به میزبانی موزه 
ملی ایــران فردا - چهارشــنبه ۱۸ فروردین - 

گشایش خواهد یافت.
بــه گزارش گــروه فرهنگی ایرنــا، علی اصغر 
مونســان وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی آذرماه ۱۳۹۹ از وورد بیش از ۲۰۰ 
اثر از موزه معدن کاوی بوخــوم آلمان به ایران 

خبر داده بود و گفته بود  قرار اســت این آثار در 
قالب نمایشگاهی در موزه ملی ایران به نمایش 

گذاشته  شود.
وزیر میراث فرهنگی، همــان زمان اعلام کرد: 
بر اســاس برنامه ریزی که انجام شده قرار است 
نمایشــگاه متقابل ایران در مــوزه معدن کاوی 
بوخوم آلمان که مشــتمل بر آثاری از یافته های 
باستان شناسی معدن نمک چهرآباد زنجان است 

برگزار شود.
به گفته وی برگزاری رویدادهای فرهنگی میان 
دو مــوزه ملی ایران و موزه معدن بوخوم آلمان، 

حامل پیام های نوید بخش برای جهانیان در این 
شرایط خاص اســت و  این تعاملات فرهنگی 
میان موزه ها موجب آشــنایی و دوســتی پایدار 
ملت ها نســبت به یکدیگر می شــود و تبادلات 

فرهنگی و هنری را بارورتر و غنی تر می سازد.
به گــزارش ایرنا از روابط عمومــی موزه ملی 
ایــران، جبرییل نوکنده رییــس کل موزه ملی 
ایران دربــاره برگزاری دو نمایشــگاه مجازی 
همزمــان در تهران و بوخــوم گفت: موزه ملی 
ایران و موزه معدن آلمان در بوخوم در راستای 
تفاهم نامه همکاری که در سال ۱۳۹۶ امضا شد 

با همدیگر همــکاری های موزه ای دارند و در 
راستای تعاملات و برنامه های مشترک این دو 
موزه در صدد برگزاری نمایشــگاه های فیزیکی 
متقابلی از آثــار تاریخــی و فرهنگی یکدیگر 

مرتبط با موضوع معدنکاوی باستان بوده اند.
رییس کل موزه ملی ایران اظهار داشت: با توجه 
به ادامــه محدودیت های ناشــی از همه گیری 
بیماری کرونا در  مرحله اول نمایشــگاه ها به 
صــورت مجازی و  هم زمــان از طریق وبگاه 
هــای هر دو مــوزه  بــرای بازدیدکنندگان در 

سراسر جهان قابل بازدید خواهد شد.

نمایش »هفت و نیم« در تگزاس آمریکا
تهران- ایرنا- فیلم ســینمایی »هفت و نیم« ســاخته نوید محمودی در بخش مســابقه ششــمین دوره جشنواره  

Indie Meme Film Festival, Texas, USA نمایش داده خواهد شد.
به گزارش گروه فرهنگی ایرنا به نقل از روابط عمومی فیلم، هفت و نیم به نویسندگی و کارگردانی نوید محمودی 

و تهیه کنندگی جمشــید محمودی به همراه ۹ فیلم دیگر از جنوب آســیا برای دریافت جایزه رقابت خواهند کرد.
این جشــنواره در ماه اپریل از ۲۵ فرودین تا ۵ اردیبهشــت ماه در تگزاس برگزار خواهد شد و فیلم هفت و نیم دو 
نمایش خواهد داشــت. در پایان نمایش اصلی فیلم نوید محمودی )کارگردان( بصورت غیر حضوری با شــرکت در 

نشســت به سوالات خبرنگاران و مخاطبان پاسخ خواهد داد.
هفت و نیم دارنده غزال طلایی جشــنواره اســترالیا محصول مشــترک ایران و افغانستان است که سال گذشته در 

جشــنواره بین المللی فیلم بوسان افتتاح شد و مورد اســتقبال منتقدان آسیایی قرارگرفته است.
فیلم برادران محمودی داســتان زندگی هفت دختر افغانی و ایرانی را در هفت اپیزود روایت می کند.

شــرکت دریم لب فیلمز به مدیریت نسرین میرشب پخش کننده بین الملی فیلم برادران محمودی را برعهده دارد.


